
عضو کمیسیون فرهنگی شورای شهر تهران تأکید کرد 
که توسعه مسیرهای گردشگری غذا در پایتخت باید 
در هلدینگ گردشگری تهران مورد بررسی و تصمیم 

گیری قرار گیرد.
احمد علوی در مورد توسعه راسته غذاهای خیابانی 
همچــون ۳۰ تیر در تهــران با بیان اینکه توســعه 
مسیرهای گردشگری غذا در این دوره مدیریت شهری 
دنبال می شود، گفت: در منطقه ۹ در این دوره مدیریت 
شهری مسیر گردشــگری غذا فعال شد و استقبال 

شهروندان نیز نشــان می دهد که این مسیر خوب 
باید ادامه یابد. وی با بیان اینکه باید در مسیر توسعه 
اشکالات بررسی شود و در مورد حل آنها چاره اندیشی 
شود، افزود: یکی از مسائلی که می بایست در هلدینگ 
گردشــگری در مورد آن تصمیم گیری شــود قطعا 
توسعه مسیرهای گردشگری غذاست که می بایست 
سیاست هایی در این حوزه اتخاذ شده و  برنامه ها بروز 
شود. رئیس کمیته میراث فرهنگی شورای شهر تهران 
ادامه داد: تصمیم گیری در مورد اینکه برای توســعه 

مسیرهای گردشــگری غذا آیا از مسیرهای عبوری 
مردم همچون مسیر ۳۰ تیر استفاده کرده و یا مسیر 
جدیدی را همچون گذر غــذا در اراضی عباس آباد، 
تعبیه کنیم؛ از جمله اقداماتی است که باید در هلدینگ 
گردشگری در مورد آن تصمیم گیری کرد. البته تصمیم 
گیری در این خصوص تنها به حوزه گردشگری مربوط 
نیست؛ بلکه باید شرکت ساماندهی مشاغل نیز به این 
 مورد وارد شود تا در مورد این مشاغل و جانمایی آنها 

تصمیم گیری شود.

مسعود کوثری معتقد است که شکاف های عمیقی بین 
مداحی جدید و قدیم وجود دارد و اگر مسیر مداحی به 
همین روال پیش برود، مداحی به چیزی شبیه به کنسرت 
تبدیل می شود. سومین نشست از سلسله نشست های 
تحلیل موســیقی مذهبی در میز موسیقی اندیشکده 
هیأت و آیین های مذهبی به »تحلیل جامعه شناختی 

مداحی پاپ« اختصاص داشت. این نشست بعدازظهر 
امروز چهارشــنبه 8 آذر 14۰2 از ساعت 15 و با حضور 
مســعود کوثری  برگزار شــد. کوثری پژوهشگر حوزه 
ارتباطات، فرهنگ، موسیقی و توسعه و استادیار و مدیر 

گروه ارتباطات اجتماعی دانشگاه تهران است.
مســعود کوثری در این نشست ضمن بررسی تحولات 

شکل گرفته در عرصه مداحی، به قیاسِ مداحی قدیم 
با مدحی جدید پرداخت و تفاوت هــای این دو را برای 
حاضران در نشست تشریح کرد. این پژوهشگر در خلال 
صحبت هایش تصاویر، ویدیوها و مداحی هایی را برای 
حاضران پخش کرد تا برای صحبت هایش مســتندات 

لازم را ارائه کرده باشد.

توسعه مسیرهای گردشگری غذا در پایتخت 

مداحی به کنسرت تبدیل می شود
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سرمقاله

ضرروت ایجاد بازار 
رقابتی خودرو 

قیمت خودرو پیش از آن که 
تابع قوانین و عملکرد بازار 
خودرو باشد تابع موضوعات 
اقتصــاد کلان نظیر قیمت 
دلار است. برای مثال در سال گذشته همزمان با 
افزایش قیمت دلار، قیمت خودرو نیز افزایش یافت، 
اما افزایش قیمت خودرو بسیار بیشتر از دلار بود و 
کاهش قیمت هایی هم که در بازار خودرو رخ داده 
و در حال رخ دادن است برای نزدیک شدن قیمت 
خودرو به معادل دلاری آن اســت، چراکه قیمت 
خودرو بسیار بیشتر از میزانی که باید افزایش یافت. 
بحث تورم در کشــور را نیز باید در نظر گرفت. در 

ابتدای سال جاری...

  بابک صدرایی، کارشناس 
خودرو 

متن کامل  د ر صفحه 3
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ایجاد بانک خطر پذیر 
برای دانش بنیان ها

توسعه دیپلماسی علمی و فناوری در بالاترین سطح قرار دارد

رونق سبد صادراتی شرکت های دانش بنیان 
صفحه4

صفحه3

افزایش  تولید  خودرو
فروش   اقساطی   خودرو   در   راه   است

معاون علمی رییــس جمهور گفت: بیــش از ۹۷ 
درصد از افراد کلیدی شــرکت های دانش بنیان که 
از تسهیلات امریه سربازی استفاده کرده بودند، در 
کشور ماندگار شده و کسب و کار دانش بنیان خود 
را ادامه دادند. به گــزارش معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، همزمان با 
سالگرد شهادت دکتر فخری زاده و روز ملی نوآوری و 
فناوری ایران ساخت، روح الله دهقانی در قالب شصت 
و یکمین نشست پاسخگویی مرکز ارتباطات مردمی 
نهاد ریاست جمهوری به ســوالات و دغدغه های 
جامعه فناور، نــوآور و نخبگان پاســخ داد. معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
با اشاره به پاســخ گویی و پیگیری مطالبات و رفع 
دغدغه هــای جامعه دانش بنیانی بــه عنوان یکی 
از اولویت های این معاونــت، افزود: معاونت علمی، 
ساختاری پویا و چابک است که ابعاد بزرگی ندارد و 
با ماهیتی ستادی، همواره با مردم در تعامل و ارتباط 
اســت و از این رو ارتباطات مردمی امری مســتمر 
 و هرروزه در امور و فعالیت هــای معاونت علمی به 
شمار می رود. دهقانی با تاکید بر این که درخواست ها 
و دغدغه های رسیده به معاونت علمی، بدون پاسخ 
نمانده و در مسیر پیگیری قرار دارد، افزود: معاونت 
علمی همواره در حال تعامل، گفت وگو و پیگیری 
دغدغه های مردم است چرا که اقتصاد دانش بنیان، 
اقتصادی مردمی و مستقیماً در ارتباط با مردم است، 
این حضور از جهت ترویج و فرهنگ ســازی امری 
ضروری و پسندیده است. رئیس بنیاد ملی نخبگان 
ادامه داد: این نشســت پیامدها و برکات موردی و 
مصداقی خوبی داشت که ارتباط بین شرکت های 
دانش بنیان با دستگاه های مرتبط یکی از دستاردهای 
همین نشست ها بود. به خاطر دارم در یکی از همین 
نشست های پاسخ گویی برخط، یک فعال دانش بنیان 
در قالب یکی از تماس ها دغدغه ای را مطرح کرد که 

توسط همکارانم در معاونت...

آگهی تجدید مزایده عمومی )نوبت دوم( 
شهرداری اندیشه در نظر دارد به استناد مجوز شماره 5/2۹2/د مورخ 14۰2/۰4/28 موضوع ابلاغ بند 2 صورتجلسه شماره 121 مورخ 14۰2/۰4/1۳ 
شورای اسلامی شهر اندیشه، نسبت به واگذاری امتیازه بهره برداری از 51 غرفه بازار روز زیتون به مدت سه سال و به صورت یکجا از طریق مزایده عمومی 

به اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط اقدام نماید. 
1- مبلغ پایه شــرکت در مزایده اجاره:  مبلغ پایه کارشناسی شده طبق گزارش کارشناس رسمی دادگستری به شــماره 14۰1/2۰4 مورخ 

14۰2/۰4/۰2 به شرح ذیل می باشد: 

مبلغ پایه اجاره سال سوم مبلغ پایه اجاره سال دوم مبلغ پایه اجاره سال اول ردیف

۳2/424/۰۰۰/۰۰۰ ریال 2۷/۰۳6/۰۰۰/۰۰۰ ریال 22/524/۰۰۰/۰۰۰ ریال 1
تبصره1: در هنگام عقد قرارداد) باتوجه به نظریه کارشناس رسمی دادگستری( اجاره بهای سال دوم با 2۰ درصد افزایش نسبت به سال اول و اجاره بهای سال سوم با 2۰ درصد افزایش 

نسبت سال دوم خواهد یافت.
تبصره2: مبلغ پایه اعلام شده صرفا بابت اجاره می باشد و سایر هزینه ها )کلیه کسورات قانونی، هزینه شارژ مشاعات، انشعابات آب، برق، گاز و ...( بر عهده برنده مزایده خواهد بود. 

2- تضمین شرکت در مزایده:  سپرده شرکت در مزایده 4/۰۹۹/2۰۰/۰۰۰ ریال می باشد که می بایست تا پایان مهلت تسلیم پیشنهاد قیمت به یکی از صورت های ذیل به واحد 
دبیرخانه شهرداری تسلیم و شماره ثبت پاکت الف را دریافت نمایید.

الف( رسید بانکی واریز وجه مزبور به شماره حساب سپرده ضمانت شرکت در مزایده ۰11۳۹۹4456۰۰1 نزد بانک ملی شعبه شهر اندیشه کد 241۷ 
ب(ضمانت نامه بانکی

تبصره 1: ضمانت نامه ارائه شده می بایست در زمان بازگشایی پاکات مزایده دارای اعتبار بوده و برای مدت سه ماه دیگر نیز قابل تمدید باشد.
تبصره2: به پیشنهادهایی که سپرده شرکت در مزایده آنها به غیر از موارد فوق باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد.

۳- مهلت و محل دریافت اسناد مزایده:  از تاریخ انتشار آگهی لغایت پایان ساعت اداری یکشنبه مورخ 14۰2/۰۹/12 و محل دریافت آن صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیک 
دولت www.setadiran.ir می باشد.

 4- مهلت و محل تسلیم پیشنهادات:  متقاضیان می بایســت تاپایان ساعت اداری روزچهارشنبه مورخ 14۰2/۰۹/22 پیشــنهاد قیمت خود را در سامانه تدارکات الکترونیک 
www.setadiran.ir  بارگذاری نموده و اصل ضمانت نامه را به واحد دبیرخانه شهرداری تحویل و شماره ثبت پاکت الف دریافت نمایند. 

تبصره: صرفا اسناد پاکت های پیشنهاد )ب( و )ج( دارای امضای الکترونیکی مورد پذیرش است. در جلسه بازگشایی پاکت های )ب( و )ج( اسناد فیزیکی)کاغذی( و اسناد فاقد امضای 
الکترونیکی به هیچ وجه مورد پذیرش نیست.

5- مدارک لازم جهت دریافت اسناد مزایده:  متقاضیان جهت دریافت اسناد می بایست از طریق سامانه ستاد نسبت به خرید اسناد شرکت در مزایده اقدام نمایند.
6- زمان بازگشایی پیشنهادها:  روز شنبه مورخ 14۰2/۰۹/25 می باشد.

۷- شهرداری اندیشه در رد یا قبول یک یا تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار می باشد.
8-هزینه درج آگهی در روزنامه به عهده برنده مزایده می باشد.

بهروز کاوریانی، شهردار شهر اندیشه
تاریخ انتشار نوبت اول: 14۰2/۰۹/۰4 تاریخ انتشار نوبت دوم: 14۰2/۰۹/11 

 دکتر محسن قدیری، مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان نشان برتر 
هشتمین اجلاس مدیر عالی سال را کسب کرد. 

به گــزارش روابط عمومــی و بین الملل هلدینــگ پتروپالایش اصفهان، 
هشــتمین اجلاس نشان عالی مدیر ســال امروز هشــت آذر ماه با هدف 
تحقق اهداف سیاست های کلان اقتصادی با نگاه ویژه به جایگاه مدیران 
و همچنین ارزیابی نقش مدیریت و کارآفرینــی و ارائه راهکارهای نوین 
مدیریت بین المللی در مرکز همایش های بین المللی صدا و سیما برگزار 

شد. 
  گفتنی است دکتر محسن قدیری، مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان 

نیز  موفق به کسب نشان برتر اجلاس نشان عالی مدیر سال شد. 
 مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان که در این آئین به ایراد ســخن 
پرداخت، در جمع مدیران برتر کشور اظهار کرد: همه طرح ها و پروژه های 

در دستور کار هلدینگ پتروپالایش اصفهان بر اساس برنامه و هدفمند است.  
وی تصریح کرد: ما ننشستیم که تحریم ها بر ما غلبه کند، بلکه برنامه ریزی 

کردیم و همه آنها را با محوریت دانش و تخصص اجرایی می کنیم. 
 مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان با اشــاره به راه اندازی 6 شرکت 
زیرمجموعه در هلدینــگ پتروپالایش اصفهان برای رســیدن به برنامه 
چشم انداز 14۰5 افزود: برنامه ما تبدیل شدن به هلدینگ موفق منطقه و 

دستیابی به بالاترین ضریب پیچیدگی است. 
 وی گفت: ما در شرکت های زیر مجموعه شرکتی را داریم که با محوریت و 

مدیریت بانوان فعالیت داشته و پروژه  بزرگی را در دست اجرا دارد. 
 قدیری ابراز کرد: ما خود را ملزم به موفقیــت می دانیم و به همه جهانیان 
نشان خواهیم داد که تحریم ها نمی تواند ذره ای از اراده ما نسبت به تحقق 

اهدافمان که سربلندی ایران عزیز است، کم کند.

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان نشان عالی مدیر سال را کسب کرد



اقتصاد2
ایران

۲۳ هزار میلیارد تومان کالاهای 
اموال تملیکی تعیین تکلیف شد

مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فــروش اموال 
تملیکی از تعیین تکلیف ۲۳ هزار میلیارد تومانی 
کالاهای اموال تملیکی در هفت ماه امسال نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته خبر داد. سید عبدالمجید 
اجتهادی اظهار داشــت: از ابتدای امسال تا پایان 
مهرماه حدود ۲۳ هــزار و ۴۲۷ میلیــارد تومان 
کالاهای اموال تملیکی تعیین تکلیف شد که این 
رقم نسبت به مدت مشابه سال گذشته که هشت 
هزار و ۳۵۴ میلیارد تومان بود، رشد ۱۸۰ درصدی 
را نشان می دهد. وی افزود: کالاهای اموال تملیکی 
به چهار طریق مختلف از جمله اســترداد، اعاده، 
انهدام و فروش تعیین تکلیف می شود که اعاده کالا 
)بازگشت کالا به صاحبان اصلی( بیشترین سهم را 
داشته است. مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی با بیان اینکه ۱۵ هزار و ۲۸۲ میلیارد 
تومان کالاهای امــوال تملیکی به صاحبان اصلی 
بازگشت، گفت: این آمار در مقایسه با مدت مشابه 
سال گذشته که سه هزار و ۵۶۶ میلیارد تومان بوده 

است رشد ۳۲۹ درصدی را نشان می دهد.
اجتهادی عنوان کرد: فروش کالاهای اموال تملیکی 
از طریق مزایده و حــراج الکترونیکی در هفت ماه 
امسال نسبت به مدت مشــابه سال گذشته رشد 
۱۰۰ درصدی داشته اســت، به گونه ای که امسال 
چهار هــزار و ۳۵۹ میلیارد تومــان کالا به فروش 
رفته که این آمار در هفت ماه سال گذشته ۲ هزار 
و ۱۸۶ میلیارد تومان بود. وی با بیان اینکه انهدام 
کالاها کاهش ۱۹ درصدی به ثبت رســیده است، 
خاطرنشان کرد: در همین راستا در هفت ماه امسال 
۶۳۶ میلیارد تومان کالاهای اموال تملیکی منهدم 
شد و در استرداد کالاها نیز رشــد ۷۳ درصدی را 
شاهد هســتیم. معاون وزیر اقتصاد با بیان اینکه 
۷۰ حراج خرده فروشی امسال برگزار شده است، 
گفت: سامانه خرده فروشــی در خردادماه امسال 
راه اندازی شد. این امر امکان دسترسی همه مردم را 
برای خرید کالاها به صورت خرده فروشی را فراهم 
کرد و بیش از ۱۲۰۰ قلم کالا فروخته شده است. 
پیش از این کالاها تنها به صورت عمده ای از طریق 
مزایده الکترونیکی عرضه می شد. مدیرعامل سازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی بیان کرد: فروش 
کالاها در این سازمان از طریق مزایده الکترونیکی 
نیز عرضه می شود که امسال نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته در مزایده های الکترونیکی ۱۱۵ درصد 

رشد به ثبت رسیده است.

گندمکاران چشم انتظار اعلام 
نرخ خرید تضمینی

دســت اندرکاران بخش کشــاورزی معتقدند که 
بنابر سیاست امنیت غذایی و اهمیت خودکفایی 
محصولات اساسی، مســئولان وزارت جهاد باید 
حمایت لازم از بهره برداران به عنوان تامین کنندگان 
غذای مردم را داشــته باشند. براساس قانون خرید 
تضمینی محصولات کشاورزی، نرخ ۳۲ قلم کالای 
مشمول قیمت گذاری تا ابتدای شهریور و قبل از آغاز 
سال زراعی باید اعلام شود تا کشاورزان براساس آن 
بتوانند برای کشت محصول در سال زراعی جدید 
برنامه ریزی کنند که متاســفانه با گذشت حدود 
۷۰ روز از سال زراعی جدید، این امر محقق نشده 
و با واکنش و گلایه مندی شــدید کشاورزان روبرو 
شده است. در جلسه ۲۲ شــهریور ۱۴۰۲، شورای 
قیمت گذاری محصولات کشاورزی با حضور وزیر 
جهاد کشاورزی برگزار شــد که در آن جلسه نرخ 
تمامی محصولات زراعی برای سال زراعی ۱۴۰۳_ 
۱۴۰۲ تعیین شد که براساس قانون، رئیس شورا 
حداکثر ظرف یک هفته باید نرخ های مصوب را ابلاغ 
می کرد که این امر به دلایل متعدد عملیاتی نشده 
است. درحالیکه وزیر جهاد کشاورزی بر خودکفایی 
۵ محصول اســتراتژیک که گندم اولویت نخست 
اســت، تاکید دارد. علی رغم آنکه روزهای پایانی 
کشت گندم در حال سپری شدن است و کشاورزان 
برمبنای نرخ ۱۹ هزار و ۵۰۰ تومان اقدام به کشت 
کردند، تاخیر در اعلام نرخ به رغم پیگیری های مکرر 
کشاورزان نگرانی هایی ایجاد کرده است که استمرار 
این روند می تواند خودکفایی را تحت تاثیر قرار دهد. 
وزارت جهاد کشاورزی متولی امنیت غذایی کشور و 
تأمین غذای سالم، قابل دسترس و باکیفیت است به 
طوریکه کشور با جمعیت بالغ بر ۸۵ میلیون نفر باید 
به سمت خودکفایی در تأمین نیازهای غذایی خود 
مطابق با بیانات رهبری و ریاست جمهوری حرکت 
کند. رئیس بنیاد ملی گندمکاران گفت: قبل از فصل 
کشت، نرخ خرید تضمینی محصولات کشاورزی 
باید اعلام می شد تا کشاورز برمبنای آن برای تولید 
برنامه ریزی می کرد، اما اکنون به سبب آنکه بخش 
اعظم کشت انجام شده دیگر تاثیر چندانی بر روند 

کشت امسال ندارد.

اخبار

وزارت کار بــا بیــان اینکه 
مســکن ۷۰درصد معیشت 
کارگــران را تشــکیل می 
دهد اعــلام کرد: قــرارگاه 
ویژه مســکن کارگــران با 
هدف تأمیــن زمین و کاهش هزینه های تمام شــده 
ذیل شــورای سیاست گذاری مســکن وزارت تعاون 
راه اندازی و تشــکیل می شــود. به گزارش تسنیم؛ 
داشتن مسکن یکی از اصلی ترین و اولی ترین نیازهای 
هر ایرانی است. اصل ۳۱ قانون اساسی به همه مردم 
این حق را می دهد و بیان می کند که  »دولت« موظف 
اســت تا با رعایت اولویت برای آن ها که نیازمندترند 
زمینه ی اجرای این اصل را فراهم کند. کارگران یکی از 
گروه هایی هستند که به صراحت در این قانون از آن ها 
نام برده شده و کمک به ایجاد مسکن کارگری یکی از 

وظایف اصلی دولت هاست. 
علاوه بر این، مــاده ۱۴۹ قانون کار بر نقش توأمان 
دولت و کارفرمایان برای رســاندن کارگران بر این 
حق اساســی تأکید می کند. در این مــاده آمده: 
»کارفرمایان مکلفند با تعاونی های مســکن و در 

صورت عدم وجود این تعاونی ها مستقیما با کارگران 
فاقد مسکن جهت تأمین خانه های شخصی مناسب 
همکاری کنند و همچنین کارفرمایان کارگاه های 
بزرگ مکلف به احداث خانه های سازمانی در جوار 

کارگاه و یا محل مناسب دیگر می باشند.« در تبصره 
یک این ماده نیز بر نقش دولت تأکید شــده است: 
»دولت موظف است با استفاده از تسهیلات بانکی و 
امکانات وزارت مسکن و شهرسازی، شهرداری ها و 

سایر دستگاه های ذیربط همکاری لازم را بنماید.«
با وجــود اینکه دو ماده قانونی بــه صراحت به این 
مســئله تاکید کرده است مشــاهده می کنیم که 
دولت ها طی سال های گذشته اقدامی عملی برای 
مسکن کارگران نداشته اند و بیشتر در حد طرح و 
وعده باقی مانده اســت. طرح هایی هم که همواره 
درقالب مسکن کارگران بوده است تا کنون به نتیجه 

نرسیده است.
امــا وزارت کار مجــدداً دربــاره تأمین مســکن 
کارگران بیــان کرده اســت:»با توجه بــه اینکه 
مســکن ۷۰درصد ســبد معیشــت کارگران را 
تشــکیل می دهد، براســاس قانون ملیّ مسکن و 
تفاهم نامه مشترک وزارتخانه های تعاون و مسکن 
برای رفع دغدغه مسکن کارگران اقدامات مهمی 
در حال برنامه ریزی اســت. در ایــن زمینه ۲۹۳ 
تعاونی مســکن جهــش کارگری در ۲۵اســتان 
کشــور با ظرفیت احداث بیــش از ۷۵هزار واحد 
مسکونی تشــکیل شده اســت. همچنین قرارگاه 
ویــژه مســکن کارگران بــا هدف تأمیــن زمین 
و کاهــش هزینه های تمام شــده ذیل شــورای 
 سیاست گذاری مســکن وزارت تعاون راه اندازی و 

تشکیل می شود. «

وزارت کار اعلام کرد:

اقدامات دولت برای تأمین مسکن کارگران

۷ میلیون نفر در صدک بندی 
یارانه  جابجا می شوند

معاون رفاه وزیر کار گفت:پیش بینی می کنیم 
با صدک بندی مردم در هدفمندی یارانه ها، 
از ۷۹ میلیون و ۶۰۰ هزار نفریارانه بگیر، هفت 

میلیون نفر بین دهک ها جابه جا می شوند.
علیرضا عسگریان با اعلام اینکه از جمعیت ۸۵ 
میلیون و ۸۰۰ هزار نفری کشــور، ۹۵ درصد 
یعنی ۷۹ میلیون و ۶۰۰ هزار نفر یارانه نقدی 
می گیرند، گفت: صدک بنــدی دهک های 
درآمدی در هدفمندی یارانه ها اجرایی شده 
و داده های جدید از اطلاعلات خانوار تا انتهای 

سال اعمال می شود.
وی افزود: با اعمال صدک بندی، بین دهک ها 
جابجایی شــکل می گیرد. یک عده ای دهک 
شــان بالاتر می رود و یک عــده ای پایین تر. 
عسگریان با تاکید بر اینکه در این اقدام حذف 
یارانه نداریم، افزود: مگــر یک عده  معدودی 
که ممکن اســت به دهک ۱۰ منتقل شوند. 
معاون رفاه وزیر کار گفت:پیش بینی ما از جابه 
جایی مردم بین دهک ها حدود هفت میلیون 

نفر است.

در ۸ ماهه امسال:
۹۸ درصد درآمدهای مالیاتی 

محقق شد
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور از تحقق 
۹۸ درصدی درآمدهای مالیاتی از ابتدای امسال 
تا پایان آبان خبر داد و گفت: باید با همت مضاعف و 
اتخاذ تدابیر لازم به نحوی پیش برویم که در مدت 
باقیمانده تا پایان سال نیز به تکالیف مالیاتی پیش 
بینی شده در قانون به درستی جامه عمل بپوشانیم.
»محمد هادی سبحانیان« در جریان بازدید از اداره 
کل امور مالیاتی مرکز تهران با بیان اینکه مدیری 
موفق است که با کمترین امکانات بهترین بهره وری 
را داشته باشد، اظهار داشت: باید در چارچوب قانون 
و در راستای بهبود وضعیت معیشتی همکاران و 
ایجاد انگیزه لازم مادی و معنوی در ایشــان برای 
پیشبرد اهداف ســازمانی همه تلاش خود را به 

کار بندیم.
وی گفت: باید تلاش کنیم با همت مضاعف و اتخاذ 
تدابیر لازم به ویژه در رسیدگی به ۱۰۰ پرونده مهم، 
قطعی سازی پرونده های مالیات بر ارزش افزوده و 
اجرای موفق ماده ۲۳۸ قانون مالیات های مستقیم 
با هدف کاهش اطاله دادرسی، در مدت باقی مانده 
تا پایان سال به تکالیفمان به درستی عمل نماییم.

معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی، اســتقرار میز 
خدمت توسط اداره کل امور مالیاتی مرکز تهران 
را عامل اعتباربخشی به ســازمان دانست و ابراز 
امیدواری کرد: اســتمرار برپایــی این قبیل میز 
خدمت ها بتواند هم راهبرد تکریم مؤدیان را محقق 
کند و هم با رفع مشکلات ایشــان از بروز برخی 

بحران ها جلوگیری به عمل آورد.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی با تقدیر از تلاش  
همکاران اداره کل امور مالیاتی مرکز تهران مبنی 
بر مطالبــه حقوق حقه دولت بــا ایجاد کمترین 
تنش در مواجهه با بخش اعظم بازار تهران، افزود: 
نفس حضور مدیرکل و سایر همکاران در عرصه 
میدانی و اماکنی چــون بازار و مراکــز پرتردد و 
پاسخگویی به مودیان، به تحقق بخش عمده ای 
 از رویکــرد ســازمان از جمله تکریــم مؤدیان 

کمک شایانی می کند.

بیــش از ۸۰ درصد ســوخت 
نیروگاه ها گاز طبیعی است

سالاری نســب گفت: بیش از ۸۰ درصد سوخت 
نیروگاه ها، گاز طبیعی است و برخی از نیروگاه ها 
به علت افزایش مصرف گاز بخش خانگی، نفت گاز 

دارای استاندارد یورو استفاده می کنند.
جعفر سالاری نسب گفت: در حال حاضر بیش از 
۸۰ درصد سوخت نیروگاه ها، گاز طبیعی است. 
برخی از نیروگاه ها با توجه به افزایش مصرف گاز 
در بخش خانگی، نفت گاز دارای اســتاندارد یورو 
استفاده می کنند. میزان مصرف نفت گاز نیروگاه ها 

بستگی به میزان ناترازی گاز دارد.
او گفت: چهار تا پنج درصد مــردم از گاز خانگی 
برخوردار نیستند و دولت ســوخت را به صورت 
یارانه ای در اختیــار مردم قرار می دهــد و برای 
پخت وپز به آن هــا گاز مایع و برای گرمایش نفت 
سفید می دهد و آن ها از طریق ثبت نام در سامانه 

سدف سهمیه خود را تحویل می گیرند.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
گفت: گاز مایع برای این دســته از مردم کیلویی 
۲۳۰ تومان اســت و تعیین نرخ بر عهده شرکت 
پخش نیست. نرخ یارانه ای گاز مایع تغییری نکرده 

و همان نرخ قدیم است.

اخبار
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رئیس پلیس فتای فراجا با تاکید بر این که انجام مبادله و معامله با استفاده از رمزارز 
در ایران جایگاه قانونی ندارد، گفت: به عموم شهروندان توصیه می کنیم که به هیچ 
وجه فریب تبلیغات اغواکننده حوزه ارزهای دیجیتال را نخورند و اگر هم احساس 
می کنند شخص یا گروهی از انجام تبلیغ در این حوزه قصد کلاهبرداری ندارد، 
بازهم با علم و اطلاع کافی وارد این حوزه شوند و پول یا سرمایه خود را در اختیار 
آن فرد یا افراد بگذارند. به گزارش ایلنا، سردار »وحید مجید« رئیس پلیس فضای 
تولید و تبادل اطلاعات فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی ایران در گفت وگو با 
خبرنگار ایلنا در پاسخ به این سوال که تا چه حد می توان به تبلیغات خرید و فروش 

انواع رمزارز و انجام معامله )ترید کردن(  با استفاده از ارزهای دیجیتال در فضای 
مجازی اعتماد کرد، توضیح داد: عموم شهروندان باید توجه داشته باشند که انجام 
مبادله و معامله با استفاده از رمزارز در ایران جایگاه قانونی ندارد، بلکه نوعی توافق 

است که بین طرف های معامله شکل می گیرد. 
وی افزود: با توجه به خلأ قانونی موجود در کشور در حوزه انجام معامله با استفاده 
از ارزهای دیجیتال، اگر در معاملات مربوط به این ارزها یکی از طرف های معامله 
مرتکب کلاهبرداری شود، چون در قوانین جاری کشور هیچ قاعده ای برای انجام 
مبادلات بر پایه رمزارز و مجازات های مربوط به آن تعریف نشده است، نمی توان 

الزاما شخصی را که کلاهبرداری کرده اســت، مجازات کرد، البته با وجود این 
مساله، بازهم پیگیری های انتظامی و قضایی در این زمینه انجام می شود.  وی 
در پایان گفت: در مجموع هر کسی که در حوزه انجام معامله یا مبادله یا سایر 
مسائل مربوط به رمزارزها مورد کلاهبرداری قرار گیرد و به پلیس فتا مراجعه 
کند، همکاران ما حتما تمام تلاش خود را برای شناسایی و دستگیری فرد یا افراد 
متخلف انجام خواهند داد و تا کنون هزاران پرونده را نیز در این زمینه به نتیجه 
رسانده ایم ، اما اساسا جایگاه قانونی رسیدگی به تخلفات حوزه ارزهای دیجیتال با 

سایر کلاهبرداری های سایبری متفاوت است.

هشدار پلیس؛ معامله با رمز ارز قانونی نیست
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رئیس گــروه ارز و موازنــه پرداخت های 
وزارت اقتصاد، مهمترین چالش رفع تعهد 
ارزی را کاهــش انگیــزه صادرکنندگان 
دانســت و افزود: برای رفع این مشــکل 
باید به شــیوه هایی مثل »واردات در ازای 
صــادرات« روی بیاوریم کــه ضمن رفع 
نیازهای وارداتی کشور، انگیزه صادرکننده 

را نیز حفظ می کند.
به گــزارش ایســنا، رویــا عاطفی منش 
رئیس گــروه ارز و موازنــه پرداخت های 
وزارت امور اقتصادی و دارایی، در نشست 
»پیمــان ســپاری ارزی صادرکنندگان؛ 
ضرورت و الزامات«، گفــت: بعد از خروج 
آمریــکا از برجــام منابع ارزی کشــور با 
کمبود مواجه شــد و از آن زمان لازم بود 
محدودیت هایی بر هزینه های ارزی ایجاد 
می کردیم. تا پیــش از تحریم ها به دلیل 
فراوانی منابــع نفتی، این امــکان فراهم 
بود که دولت ها نــرخ ارز را تا حدودی در 
قالب یــک رژیم میخکــوب ارزی، پایین 
نگهدارند. امــا بعد از تشــدید تحریم ها 
ایران به ناچار به ســمت رژیم چند نرخی 
حرکت کرد که بر اساس تجربه کشورها، 
صرفا بایــد در یک بازه کوتــاه مدت و در 
 دوره گذار اعمال شــود و به سرعت کنار 

گذاشته شود.
وی ادامه داد: وقتی صادرکننده می تواند 
ارز حاصل از صادرات خود را در بازار غیر 
رسمی بیش از ۵۰ هزار تومان بفروشد و ما 
او را مجبور می کنیم کــه ارز را به قیمتی 
حدود ۳۷ هزار تومان بفروشــد، طبیعی 
اســت که انگیزه عرضه ارز از سوی آن ها 
را کاهش می دهیم و مشکل از همین جا 
شروع می شود. در این زمینه روش اجرا نیز 
با چالش هایی مواجه بود و در برخی بازه ها 
تعدد بخشــنامه ها به قدری بود که ماهم 

عقب می ماندیم. به طــور مثال صادرات 
ریالی به عراق و افغانســتان یا رفع تعهد 
به شــکل پلکانی بارها دچار تغییر شــد 
که بخش خصوصی را دچار ســردرگمی 

می کرد.
رئیس گــروه ارز و موازنــه پرداخت های 
وزارت امور اقتصــادی و دارایی همچنین 
گفت: از طرف دیگر باید به دولت هم توجه 
کنیم که با کمبود درآمدهای نفتی مواجه 
شــده بود و به منابع ارزی نیاز بیشــتری 
داشت. اما مشکل اینجا بود که شیوه های 
رفع تعهد ارزی ایراداتی داشــت و انگیزه 
صادرکنندگان را کاهش می داد. استفاده 
از کارت هــای بازرگانی یکبــار مصرف و 
موارد دیگــر چالش های زیــادی بود که 
در این مســیر با آن مواجــه بودیم. نکته 
دیگر اینکه بحث خروج سرمایه از زیر یک 
میلیارد دلار در ســال ۱۳۹۶ به حدود ۶ 
میلیارد دلار در سال ۱۴۰۰ رسیده است 
که به نوعی الزام به ارزان فروشــی ارز در 
داخل کشور یکی از دلایل آن است. بیش 
اظهاری واردات و کم اظهاری صادرات و 

قاچاق ارز از جمله چالش هاست.
وی در پایان گفــت: روش های رفع تعهد 
ارزی به مرور زمان تکمیل شد و مواردی 
مثل پرداخت بدهی های خارجی یا واردات 
در ازای صادرات نیز مطرح شــد. به نظر 
من بهترین شــیوه برای رفع تعهد ارزی 
همین واردات در ازای صادرات اســت که 
انگیزه صادرکننــدگان را از بین نمی برد. 
در این روش انتقال کوتاژ صادراتی از سوی 
صادرکننده به واردکننده، عملا رفع تعهد 
ارزی انجام می شــود. در مجموع انتظار 
داریم دولــت و بانک مرکزی بــا توجه به 
بازخوردهای بخش خصوصی روش ها را 

بهبود دهند.

اقبال به ســرمایه گذاری در بخش طلا هر روز کاهش 
پیدا می کند و این وضعیت باعث شده علی رغم افزایش 
قیمت جهانی طلا، بازار داخلی تغییرات محسوســی 
نداشــته باشــد؛ هرچند به عقیده برخی کارشناسان 
این قیمت هــا در بازار پابرجا نخواهــد ماند یک فعال 
بازار طــلا ثبات قیمت ها را برای بازگشــت خریداران 
طلا امری اساســی عنوان می کند. به گزارش اقتصاد 
آنلاین، هر چنــد انس جهانی دوبــاره افزایش قیمت 
داشت؛ اما در بازار سکه و طلا قیمت ها کمی افت کرد. 
انس جهانی برای پنجمین روز پیایی رشد کرد که این 
 امر باعث شد قیمت سکه وارد کانال ۲۹ میلیون تومانی

 شود.
ابراهیم محمدولی، فعال بازار طلا و عضو سابق اتحادیه 
طلا و جواهر تهران حرکت  قیمتی معکوس طلا و سکه 
با انس جهانی را متاثر از نرخ ارز و وضعیت تقاضا عنوان 
می کند و می گوید: چون هنوز قیمت ها ثبات نسبی به 
خود نگرفته، به همین دلیل تقاضا به نسبت کمتر است و 
عرضه می تواند تقاضا را تامین کند؛ در بازار کمبود سکه 
وجود ندارد و زمان کاهش  قیمت ها این حباب ســکه 

است که از بین می رود نه قیمت طلای سکه.
هر چند به عقیده برخی کارشناسان کاهش قدرت خرید 
مردم در رکود بازارها به ویژه بازاری مثل طلا و ســکه 
موثر بوده استغ اما این فعال بازار معتقد است عدم ثبات 

قیمت ها نیز در کاهش تقاضا موثر است.
ابراهیم محمدولی، عضو ســابق هیات مدیره اتحادیه 
تولیدکنندگان طلا و جواهــر درباره وضعیت کلی داد 
و ستدها در بازار سکه و طلا به خبرنگار اقتصاد آنلاین 
گفت: با توجه به وســعت و گســتردگی صنعت طلا 
وضعیت کنونی کســب و کار مناســب نیست، انتظار 
این بود روند ثبات و کاهش قیمت ها باشــد و رد و پای 
تقاضا آرام آرام در بازار دیده شود اما هنوز کسب و کار 
هنوز رونق نگرفته اســت؛ نه اینکه هیچ داد و ستدی 
انجام نشود اما نمی توان اسم این شرایط را »کاسبی« 

گذاشت.
همچنین برخی کارشناسان و فعالان بازار طلا معتقد 
هستند با رســیدن به ماه های پایانی ســال یک روند 

افزایش قیمت و تقاضا در بازار بــه وجود خواهد آمد. 
محمدولی در این باره معتقد است اگر قیمت ها ثبات 
داشته باشد و نرخ ارز نیز تغییر نکند متقاضی می تواند 
تقاضای طلای خود را تامین کند و بازار در این شرایط 

به رونق خواهد رسید. 
وی در پاسخ به اینکه اگر تقاضایی وارد بازار شود ممکن 
است باعث افزایش قیمت ها شود نیز اظهار داشت: تقاضا 
در حالت عادی اثری روی قیمت طلا ندارد ممکن است 
در قیمت سکه اثرگذار باشد اما نمی تواند قیمت طلا و 
مصنوعات را تغییر دهد مگر اینکه نوسان بازار ارز نیز 

افزایشی شود. 
مساله مهمی که در در ماه های اخیر در بازار طلا بیشتر 
شده اســت روی آوردن مردم برای خرید طلای بدون 
اجرت است این عضو سابق اتحادیه طلا و جواهر تهران 
این با تایید این موضوع می گوید: بیشتر کسانی که به 
دنبال خرید طلا هستند می خواهند طلای دست دوم 
بی اجرت خرید کنند که آسیب این در آینده مشخص 
خواهد شد؛ این امر از یک طرف تولیدکننده های صنعت 
طلا را دچار مشکل می کند از طرف دیگر گاهی خود این 
طلاها دارای عیب و ایراد هستند توصیه می شود مردم 

مصنوعات نو خریدای کنند. 
محمدولی در پاسخ به این ســوال می گوید: با توجه به 
رکود چند ماهــه در بخش تولید، فعالانــی که از نظر 
سرمایه ضعیف بودند به دلیل هزینه های بالای تولید 
و وضعیت کاهش تقاضا در بازار کارگاه خود را تعطیل 

کرده اند و سراغ شغل دیگری رفته اند. 
همانطور که ذکر شد قیمت جهانی طلا برای پنجمین 
روز پیاپی افزایش یافــت؛ پیش بینی هایی می گویند 
این روند ادامــه خواهد داشــت اما آیا صعــود انس، 
قیمت طلا و ســکه را تغییر خواهد داد؟ محمدولی اثر 
تغییرات انــس در بازار داخلی را چشــمگیر نمی داند 
و می گوید: تغییرات قیمت طلا و ســکه بــه نرخ ارز 
بســتگی دارد؛ اگر بازار ارز کنترل شود می توان شاهد 
روند بهتری باشــد و بــه آرامش نزدیک تر شــود اما 
 اگر ارز افزایشــی باشــد طلا نیز در این مسیر حرکت 

خواهد کرد.

یک کارشناس حوزه مســکن با بیان اینکه رکود در 
بازار مسکن حداقل تا دو ســال آینده ادامه خواهد 
یافت، گفت: برخی از املاک ساخته شده در منطقه 
یک تهران، ده تا پانزده سال اســت که فروش نمی 
روند. علیرضا مهدی زاده، کارشــناس حوزه مسکن 
گفت: در حال حاضر وقت خرید خانه نیست، چون 
قیمت ها بیش از حد افزایش پیدا کرده و قیمت مسکن 
از واقعیت اقتصادی فاصله دارد؛ بنابراین اگر کسی قصد 
خرید خانه و نیاز واجب دارد، می تواند وارد بازار شده 
و خانه بخرد، اما خرید خانه برای سرمایه گذاری قطعا 

پیشنهاد نمی شود.
وی افزود: مردم می توانند قدرت خریــد خود را در 
بازارهای دیگر افزایش داد و بعد از یک تا دو سال وارد 
بازار ملک شوند. مهدی زاده ادامه داد: به نظر می رسد 
تا یکی دو سال آینده، قیمت ها در حوزه مسکن چندان 

تکان نخواهد خورد تا بقیه بازارها کم کم رشد کنند و 
به رشد بخش مسکن برسند.

وی درخصوص خرید زمین نیز گفت: همین وضعیت 
برای خرید زمین هم صدق می کند و شاید حادتر هم 
باشد؛ دولت بعد از چندین ماه تصمیم گرفته زمین 
را آزاد و گسترش افقی شهرها را انجام دهد، کم کم 
می بینیم پروژه های یکی دو طبقه در حال ســاخت 
است، با این کار قیمت زمین می شکند، پیش بینی 
می شــود در آینده نیز، قیمت زمین نه تنها افزایش 
چشــمگیری نخواهد داشــت که با گسترش افقی 

شهرها، قیمت زمین متعادل خواهد شد.
این کارشناس حوزه مسکن تصریح کرد: به این دلیل، 
مسکن دچار رکود شدیدی شده که خانه های گرانی 
را می ساختیم که با واقعیت اقتصاد ما تطابق نداشت؛ 
ضمن اینکه وقتی جلوی گسترش شهرها را می گیریم 

و به سمت آپارتمان سازی می رویم، قیمت زمین مدام 
افزایش پیدا می کند.

وی اظهار داشت: به طور کلی ساخت آپارتمان های ۵ 
یا ۶ طبقه، کالای گرانی است، چون قوانین شهرداری 
و مهندسی  پیچیده می شــود، گودبرداری و هزینه 
آسانسور وجود دارد و همه این ها هزینه ساخت  و ساز 
را بالا می برد و ۳۰ میلیون تومان حداقل هزینه ساخت 

هر متر مسکن می شود.
مهدی زاده تصریح کرد: باید مثل کشورهای دیگر به 
سمت گسترش افقی شهرها برویم، مانند تورنتو که 
۴ میلیون نفر جمعیت دارد و ۴ برابر تهران است و یا 
کشور هلند که مساحت اش به اندازه استان مازندارن 
است و ۱۶ میلیون نفر جمعیت دارد اما ۹۰ درصد مردم 
در خانه های ویلایی زندگی می کنند. اگر ما هم با این 
الگو خانه های ویلایی یک تا دو طبقه بسازیم، هزینه 

ساخت کاهش می یابد، اگر قیمت خانه به یک میلیارد 
و حداکثر ۲ میلیارد تومان برسد معقول است.

وی عنوان کرد: از یک میلیارد و ششصد هزار کیلومتر 
مربع مســاحت ایران ما فقط در کمتر از یک درصد 
زندگی می کنیم، در حالی که بسیاری از مکان ها هنوز 
قابل سکونت است. در کشورهای مشابه می بینیم که 
آنها در سه تا چهار درصد مساحت کشورشان زندگی 

می کنند.
مهدی زاده گفت: ســاختمان هایی در منطقه یک 
تهران ساخته شده که ده پانزده سال است که خالی 
مانده و قدرت خرید مردم هم هیچ وقت به خرید آن 
نمی رسد، این خطا اســت، باید مسکنی بسازیم که 
پولش به جای این که حبس شود، به اقتصاد برگردد و 
مطابق با واقعیت های اقتصاد کشور باشد و از این الگوی 

شهرنشینی نجات پیدا کنیم.

اقبال به سرمایه گذاری در بخش طلا کاهش یافتواردات در ازای صادرات برای رفع تعهد ارزی

رکود در بازار مسکن ادامه دارد

گروه اقتصاد ایران وجهان
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ضرروت ایجاد بازار رقابتی خودرو 
بابک صدرایی، کارشناس خودرو 

قیمت خودرو پیش از آن که تابع قوانین و عملکرد 
بازار خودرو باشــد تابع موضوعات اقتصاد کلان 
نظیر قیمت دلار است. برای مثال در سال گذشته 
همزمان با افزایش قیمت دلار، قیمت خودرو نیز 
افزایش یافت، اما افزایش قیمت خودرو بســیار 
بیشتر از دلار بود و کاهش قیمت هایی هم که در 
بازار خودرو رخ داده و در حال رخ دادن است برای 
نزدیک شدن قیمت خودرو به معادل دلاری آن 
است، چراکه قیمت خودرو بسیار بیشتر از میزانی 

که باید افزایش یافت.
بحث تورم در کشور را نیز باید در نظر گرفت. در 
ابتدای سال جاری شاهد تورم گسترده ای که به 
 دنبال حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی بر روی اکثریت کالا 
از موادغذایی و مواداولیه صنایع و... شکل گرفت و 
این دامنه تورم در جامعه ادامه هم دارد. بنابراین 
بخشی از این افزایش قیمت کالاها اعم از خودرو 
متوجه تورم کل اقتصاد کشور در ابتدای سال است.
در ابتدای امســال به  ســبب تورم ایجاد شده در 
اقتصاد کشور، قیمت ها روندی صعودی طی کرد اما 
افزایش قیمت بازار خودرو به دنبال افزایش نرخ ارز 
و افزایش جذابیت و تقاضای سرمایه گذاری بر روی 
خودروهاست که بازار این روزهای خودرو کشور را 

با روندی صعودی مواجه کرده است.
یک شرایط نابسامانی در کشور وجود دارد  و آن این 
که یک شورایی برای خودروسازی تعیین تکلیف 
می کند. معتقدم تنها راهی که می توان قیمت را  
در بازار خودرو کنترل کرد، ایجاد بازار رقابتی است.
در بازار رقابتی واردات خــودرو صفر یا کارکرده 
براساس معیار و اصول خاصی صورت می گیرد. 
بنابراین خودروســازان برای حضور در این بازار 
و حفظ ســهم خود از بازار، وادار به اصلاح قیمت 
شده و شرایط جدیدی را در تسهیلات فروش ویژه 
خودرو ایجاد می کنند. روش فعلی قیمت گذاری 
صحیح نیســت و نمی تواند در درازمدت بر بازار 
خودرو تاثیرگذار باشد. روش صحیح قیمت گذاری 
در خودرو این است که هیچ ارگان و نهادی دخالت 
نکند. بلکه دولت اول شرایط بازار را رقابتی کند. در 

بازار رقابتی قیمت محصولات حقیقی می شود.

معاون رفاه وزیــر کار گفت: ارتبــاط خوبی در 
طرح کالابرگ الکترونیکی بیــن خریدار، بانک 
و فروشگاه در بســتر شــبکه ملیّ اعتبار شکل 
گرفته اســت و تاکنون بیش از ۲۷میلیون نفر از 
این طرح اســتقبال کرده اند. علیرضا عسگریان، 
معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت کار در برنامه 
صف اوّل شــبکه خبر سیما با تشــریح آخرین 
اقدامــات و برنامه هــای معاونت رفــاه و امور 
 اقتصادی وزارت کار به ســؤالات مطرح شــده 

پاسخ داد.
وی با اشــاره به تجمیــع اطلاعــات اقتصادی 
خانوارهای ایرانی در پایگاه رفاه ایرانیان، گفت: 
تجمیع اطلاعات در پایگاه رفاه ایرانیان با همراهی 
دستگاه های مرتبط صورت می گیرد. عسگریان با 
بیان اینکه همه شــاخص ها باید بررسی شود تا 
حمایت ها عادلانه باشد، افزود: این بانک اطلاعاتی 
ظرفیتی برای اجرای طرح هــای عدالت بخش 

کشور است.
معاون رفاه و امــور اقتصادی وزیــر تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی گفت: کالابــرگ الکترونیکی 
بر بســتر پایگاه رفاه ایرانیان در کشور در حال 
اجراســت و در آینده طرح های گســترده تری 
نیز اجرایی می شود. وی با اشــاره به راه اندازی 
شبکه ملیّ اعتبار، اظهار داشت: اعمال داده های 
جدید منجر به عدالت بهتــر در اجرای طرح ها 
 می شود و در آینده این مهم با اجرای صدک بندی 

عملیاتی می شود.
عســگریان با بیان اینکــه هم اکنــون بیش از 
195هزار فروشگاه به طرح کالابرگ الکترونیکی 
پیوســته اند، افزود: ارتباط بین خریدار، بانک و 
فروشگاه در بستر شبکه ملیّ اعتبار شکل گرفته 
است و تاکنون بیش از ۲۷میلیون نفر از این طرح 

استقبال کرده اند.
معــاون وزیر رفــاه بــه ارتباط گســترده بین 
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی و وزارت 
بهداشــت اشــاره کرد و گفت: با بهره مندی از 
شــبکه خانه های بهداشــت کل کشــور طرح 
پشــتیبانی از خانواده هــای دارای فرزنــد زیر 
پنج ســالِ نیازمند حمایت غذایی محقق شد. 

وی تأکیــد کرد: ســند امنیت غذایــی وزارت 
بهداشــت مبنای این طــرح اســت و در آن به 
ازای هر کــودک در دهک اوّل تــا پنجم، یک 
میلیون تومان و کودکان دهک ششــم و هفتم، 
 6۰۰هزار تومان به حساب سرپرست خانوار واریز 

می شود.
عســگریان با بیان اینکــه بزرگتریــن راهبرد 
دولت امنیت غذایی اســت، افــزود: 1۲5هزار 
کودک در طرح پشتیبانی از خانواده های دارای 
فرزند زیر پنج ســالِ نیازمنــد حمایت غذایی، 
تحت پوشــش هســتند. معــاون رفــاه و امور 
اقتصــادی وزارت تعاون در تشــریح طرح ملیّ 
یســنا نیز گفت: این طــرح در خصوص مادران 
باردار و شــیرده با جامعه آمــاری ۲5هزار نفره 
مادران شــروع شــده و در آن ۴۰۰هزار تومان 
 برای خریــد اقلام طرح کالابــرگ الکترونیکی

 پرداخت می شود.
وی بیان کرد: همگرایی خوبی در کشــور برای 
اجرای طرح های حمایتی شــکل گرفته اســت 
و در آینــده می توان بــا بهره منــدی از پنجره 
واحد حمایتی برنامه های متنوعی را در کشــور 
اجرایی کرد. عسگریان گفت: پایگاه بهره مندی 
نیــز ظرفیت دیگری همســو بــا پایــگاه رفاه 
 ایرانیان بــرای توزیع عادلانه منابــع و امکانات 

در کشور است.
معــاون وزیــر کار در خصوص افزایش ســن 
بازنشستگی نیز اظهار داشت: با افزایش نرخ امید 
به زندگی همانند ســایر کشورهای دنیا افزایش 
سن بازنشستگی نیز در راستای کمک به پایداری 
صندوق هاســت. وی با بیان اینکه تعادل بخشی 
در این طرح مدنظر بوده است، افزود: مهم ترین 
چالش صندوق ها اجرای طرح های بدون منابع 
مالی در گذشــته بوده که بحران آفرین شــده 
است. عســگریان با تأکید بر اینکه در دوره های 
مختلــف، ســوءمدیریت نیــز آســیب بزرگی 
بر صندوق ها وارد کرده اســت، گفــت: دولت و 
مجلس در کنار هم تلاش می کنند با زمان سنجی 
 درست، مسیر پایداری صندوق های بازنشستگی 

را فراهم کنند.

مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه با اشاره به 
بازنگری مطالعات طرح جامع مسکن گفت: هزینه 
آماده ســازی هر واحد نهضت ملی مسکن 1۰۰ تا 
۲۰۰ میلیون تومان اســت. ابوالفضــل نوروزی با 
بیان اینکه در 8 ســال دولت قبل کسری جدی در 
بخش مسکن و تولید آن وجود داشت، اظهار کرد: 
مطالعات طرح جامع مسکن بازنگری شد و از سال 
95 تا سال 1۴۰5 باید سالانه یک میلیون مسکن 
ساخته می شد، اما تنها ســالی ۴۰۰ هزار مسکن 
ساخته شد و عملًا ســالی حدود 6۰۰ هزار کسری 

مسکن وجود داشت.
وی با بیان این که "در دولت قبل ۲.5 میلیون واحد 
کسری داشــتیم"، افزود: کار بزرگی برای جبران 
کسری مســکن در قالب ساخت ۴ میلیون مسکن 
در آیتم های مختلف و در قالــب یک برنامه جامع 
دقیق و منسجم توسط دولت سیزدهم انجام شد. 
نوروزی توضیح داد: سیاست گذاری دولت سیزدهم 
برای بخش مسکن در قالب طرح حمایتی مسکن 
روستایی، بافت فرســوده و واحدهای خودمالکی 
در جریان است. در وزارت راه و شهرسازی ناظر به 
ساخت واحدهای مسکونی نهضت ملی هستیم و 
ســهمیه هر استان نیز مشخص شــده است. همه 
ساخت وســازها در قالب یک ســامانه ثبت نام در 

مدل های مختلف آغاز شد.
وی با اعلام اینکه در بخش حمایتی مسکن، پالایش 
متقاضیان به طور کامل انجام شــد گفــت: بعد از 
پالایش، فرآیند تأمین زمین انجام شد. هم اکنون 
5۲ هزار هکتار زمین برای طرح نهضت ملی مسکن 
تأمین شده اســت . مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن 
وزارت راه و شهرسازی عملکرد دولت سیزدهم را در 
دو سال گذشته برای تأمین ۴ هزار هکتار در مناطق 
شهری و روستایی، کاری بسیار بزرگ ارزیابی کرد 
و گفت: تأمین ۴ هزار هکتــار زمین برای واگذاری 
به مردم در 5 مرحله بررســی شد و در زمان حاضر 
مشــکل تأمین زمین را همچنان داریم، چرا که در 
برخی از استان ها به دلیل شرایط توپوگرافی مانند 
کردستان و استان های شمالی کشور، میزان زمین 
بسیار کم است و نسبت به سایر بخش ها با مشکلات 

زیادی روبه رو هستیم.
وی گفــت: عملکــرد ســاخت بعــد از مراحــل 
تأمین زمین و آماده ســازی زمین ارائه می شــود. 
می توانســتیم ماننــد دولت قبل بــا افتخار اعلام 
کنیم نخواهیم ســاخت، اما شجاعانه اعلام کردیم 
که خواهیم ســاخت و ادامه می دهیــم.در حوزه 
آماده سازی با وجود تنگنای مالی بین 1۰۰ تا ۲۰۰ 
میلیون برای هر واحد مسکونی هزینه آماده سازی 
صرف می شــود و حدود 3۰ هزار هکتار زمین در 

مراحل آماده سازی است.
نوروزی بیان کرد: هر سه ماه یک بار گزارش ها اعلام 
می شود و تا امروز ۲ بار در سال 1۴۰۲ گزارش ارائه 

داده ایم.

وی توضیــح داد: بیش از یک ونیــم میلیون واحد 
شروع شده که ۲5 درصد پیشــرفت داشته است 
و در حوزه طرح های حمایتی زمین 99ســاله ارائه 
شده است و تسهیلات با بازپرداخت ۲۰ساله انجام 
می شــود. در مدل انبوه ســازی حدود 5۰۰ هزار 
واحد مسکونی شــروع شده اســت که در مراحل 
مختلف تجهیزات کارگاه تا تحویل به متقاضیان و 
سفت کاری قرار دارد. مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن 
وزارت راه اضافه کرد: در یــک مدل زمین به مردم 
تحویل داده می شود و مانند ساخت وسازهای بخش 
خصوصی با نظارت خود دولت و نظام مهندســی 
ساخته می شود و در شــهرها به بیش از ۴۰۰ هزار 

متقاضی زمین واگذار شده است.
وی با یــادآوری اینکه تورم مســکن هم در دولت 
گذشته افزایشی بوده اســت افزود: در زمان حاضر 
تورم مسکن منفی است و ماه به ماه کاهشی می شود 
که این منفی بــودن حاصل عملکــرد واحدهایی 
است که در حال ساخت است، اما این اقدام باید از 
دولت های قبل شروع می شد و ما تمام تلاش خود را 

می کنیم  که عرضه و تقاضا را به هم نزدیک کنیم.
نوروزی گفت: در بسیاری از شهرها از جمله بوشهر 
و مازندران به دلیل عدم تأمین زمین یا سایر موانع 
ممکن اســت در برخی از آیتم هــا و طرح ها عقب 
باشــیم، اما در حوزه نوســازی بافت های فرسوده 
و مســکن روســتایی و یا ساخت مســکن توسط 
دستگاه ها از جمله نیروهای مسلح اقدامات خوبی 
شده  است. وی خاطرنشــان کرد: در استان هایی 
از جمله لرستان، کردســتان و یا شهرهای شمالی 
به شدت در تنگنا برای تأمین زمین هستیم چراکه 
بخش زیادی از این اراضی کشاورزی و باغ هستند 

که امکان تأمین زمین وجود ندارد.
مدیرکل دفتــر اقتصاد مســکن در بخش دیگری 
از صحبت های خود به مســکن مهر و تکمیل این 
واحدها اشاره کرد و افزود: ۲5۰ هزار واحد مسکن 
مهر که از 15 تا 16 ســال قبل مانده بود و برخی از 
این افراد حتی اقساط خود را هم پرداخت می کردند 
نیز در دستور کار دولت سیزدهم قرار گرفت و این 
دولت موفق شــد از ۲5۰ هزار واحد مسکونی مهر 
باقی مانده نزدیک به 11۰ هزار واحد مســکونی را 
تکمیل کند و تحویل مردم بدهد، باقی مانده واحدها 
نیز پیشرفت فیزیکی بالایی دارند و تلاش می شود 

در این دولت تکمیل شوند.
نوروزی در خصــوص تأمین منابــع مالی تکمیل 
واحدهای باقی مانده مسکن مهر گفت: تاکنون 1۰ 
هزار میلیارد تومان برای تکمیل واحدهای مسکن 
مهر تخصیص یافته است که بخشی از آن منابع از 
محل منابع بازگشتی مسکن مهر و بخشی از طریق 
مولدسازی دارایی های خود وزارت راه و شهرسازی 
انجام شد، همچنین بخشــی از تأمین منابع نیز از 
بودجه و مالیات حوزه مسکن و جریمه بانک ها باید 

تخصیص یابد.

معاون بازرسی و نظارت اتاق اصناف ایران گفت: ما به گران فروشی و 
نوبت فروشی نان در سامانه های آنلاین فروش نان معترض هستیم 
اما بر اساس ضوابط کارگروه آرد و نان، فعلا نمی توانیم برخوردی 

داشته باشیم.
بهنام نیک منش، معاون بازرســی و نظارت اتاق اصناف ایران در 
ارتباط با گران فروشی نان در برخی نانوایی ها اظهار داشت: کارگروه 
ملی و استانی گندم، آرد و نان درباره قیمت تصمیم گیری می کند 
که اتاق اصناف نیز عضو آن کارگروه ها است. وی افزود: چهار سال 
است قیمت نان تغییری نکرده است اما سایر متغیرهای مرتبط با 
هزینه های تولید، تغییر کرده اســت و اتحادیه های صنفی انتظار 

تعدیل قیمت و واقعی سازی قیمت ها را دارند.
معاون بازرسی و نظارت اتاق اصناف ایران ادامه داد: از طرفی برای 
بازرســی بهتر بر بازار نان، انتظار داریم دسترسی های نظارتی بر 

سامانه هوشمند نان به ســایر اعضای کار گروه ملی آرد و نان داده 
شود. وی تصریح کرد: در بازرسی اصناف، اطلاعی از میزان سهمیه 
آرد نانوایان نداریم تا بتوانیم بازرســی های لازم را بر نانوایی های 
سطح کشور داشته باشــیم و این اطلاعات تنها در اختیار وزارت 
اقتصاد و داریی اســت؛ اما باید اداره غله، فرمانداری، اتاق اصناف 
و اتحادیه های صنفی و جهاد کشاورزی این سطح دسترسی ها را 
داشته باشند. نیک منش گفت: اطلاعات سهیمه آرد و میزان تولید 
و فروش نان باید در اختیار سایر اعضای شورای آرد نان قرار گیرد 
تا همه اعضا بر اســاس وظایفی که دارند بتوانند نظارت های لازم 
را انجام دهند. وی در ارتباط با گران فروشــی نان در سامانه های 
آنلاین فروش نان اظهار داشت: اعتراض خود را در ارتباط با گران 
فروشــی های نان در این پلتفرم ها به وزارتخانه های کشور، جهاد 
کشاورزی  و اقتصاد اعلام کردیم و این موضوع در ستاد تنظیم بازار 

نیز مطرح شده است. معاون بازرســی و نظارت اتاق اصناف ایران 
ادامه داد: در کنار مســائلی که در باره قیمت نان در فروش آنلاین 
نان صورت می گیرد، با عدم رعایت صف، حقوق مصرف کنندگان 
حضوری ضایع می شود. نیک منش گفت: پیشنهاد ایجاد شیوه نامه 
اجرایی درباره فروش نان به صورت آنلاین به دستگاه های اجرایی 
داده شده است که در آن هزینه های حمل نقل و هزینه های خدمات  

به صورت متعارف مشخص می شود.
وی در واکنش به گران فروشی ۲ تا 3 برابری قیمت نان در فروش 
آنلاین نان اظهار داشت: ما نیز به شــدت به این موضوع معترض 
هستیم اما از آنجا که در شورای آرد و نان عنوان شده است که اگر 
کنجدی به نان اضافه یا خدماتی جداگانه ارائه شود، تعیین نرخ آن 
به صورت توافقی است، فعلا نمی توانیم  برخوردی با این پلترفرم ها 

داشته باشیم.

بر اســاس بند ذیل ماده 33 برنامه هفتم توســعه قیمت گذاری 
محصولات کشاورزی تولید داخل بر مبنای نرخهای جهانی و نرخ 

ارز مرکز مبادله طلا و ارز تعیین خواهد شد.
به گزارش تسنیم، چندی قبل هشدار صریح رهبر انقلاب در مورد 
قیمت گذاری محصولات برخی شرکتهای بزرگ داخلی بر مبنای 
دلار منجر به موجی از اصلاحات در بورس کالای ایران شد. بر این 
مبنا قیمت محصولاتی از قبیل فولاد و ســیمان که تا پیش از این 
بر مبنای نرخهای جهانی و نرخ ارز داخلی تعیین می شد به مدل 
جدیدتری بر مبنــای قیمت گذاری بر مبنــای قیمت هفته قبل 
تبدیل شد.  بر اســاس این مدل  قیمت گذاری  از این پس در بازه 

های جهش نرخ ارز  قیمت محصولات مذکور در بورس کالا هم گام 
با تغییر نرخ ارز، افزایش نخواهد یافت.

بعد از اعمال اصلاحات در حوزه فولاد و سیمان حالا شاهد یک عقب 
گرد در حوزه قیمت گذاری محصولات کشاورزی هستیم. در تبصره 
1  بند ب  ماده 33 آخرین نسخه از برنامه هفتم توسعه که هم اکنون 
در شــورای نگهبان در انتظار تایید نهایی است، آمده: در راستای 
ارتقای تولید داخلی محصولات اساســی کشاورزی و ایجاد انگیزه 
در کشاورزان، قیمت تضمینی محصولات اساسی بر اساس قانون 
اصلاح قانون تضمین محصولات اساســی کشاورزی مصوب سال 

1399و بر اساس نرخ ارز مرکز مبادله ارز و طلا محاسبه می گردد.

در مورد این بند ۲ نکته حائز اهمیت اســت؛ اولا هرچند در ظاهر 
به موضوع حمایت از تولید داخل اشاره شــده است اما در صورت 
تایید نهایی این بند در شورای نگهبان کشاورزان و تولیدکنندگان 
کالاهایی از جمله گندم به ذی نفعان افزایش نرخ ارز تبدیل خواهند 
شد. نکته دوم اینکه در حالی که متوسط اعتبار مورد نیاز برای خرید 
تضمینی گندم حدود 15۰ هزار میلیارد تومان است از این پس با 
جهش نرخ ارز بودجه ریالی دولت نیز با چالش های بیشتری برای 
تامین منابع ریالی خرید تضمینی مواجه خواهد شد. از این جهت 
این بند به صورت مستقیم اعتبارات بودجه در زمان جهش ارزی را 

با ابهامات تازه رو به رو می کند.

رییس هیات مدیره اتحادیــه مرغ تخم گذار تهران 
از صادرات بیش از 11۰ هزار تن تخم مرغ به ارزش 
13۰ میلیون دلار در هشــت ماهه امسال خبر داد. 
»ناصر نبی  پور« درباره وضعیت تولید و صادرات و 
بازار تخم مرغ، افزود: این میزان تخم مرغ تاکنون به 
کشــورهای هدف از جمله عراق، افغانستان، قطر، 
عمان و دوبی صادر شده که البته بیش از 9۰ درصد 

آن به عراق و افغانستان بوده است.
وی اظهار داشت: بر اساس گزارش ها، اکنون روزانه 
بین 3۷۰۰ تــا 38۰۰ تن محصــول تخم مرغ در 
کشور تولید می شود که این میزان تولید نسبت به 
تولید روزانه سال های اخیر بی سابقه است. رییس 
هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار تهران تصریح 
کرد: با توجه به میزان مازاد تولید داخلی، کشــور 
امکان صادرات بین ۲۰۰ تا ۲5۰ هزار تن محصول 
تخم مرغ را دارد. نبی پــور گفت: اکنون قیمت هر 
کیلوگرم تخم مرغ درب واحدهــای تولیدی بین 
۴8 تا 51 هزار تومان به فروش می رســد، این در 
حالی است که قیمت تمام شــده هر کیلوگرم از 
این محصول بر اساس قیمت تمام شده و افزایش 

نهاده های تولید حدود 5۷ هزار تومان است. وی با 
بیان اینکه درخواست داریم قیمت مصوب تخم مرغ 
در ســال جاری جهت برنامه ریزی تولید تعیین و 
ابلاغ شــود، ادامه داد: قیمت مصوب هر کیلوگرم 
تخم مرغ در ســال گذشــته نیز درب واحدهای 
تولیدی ۴۷ هزار و 3۰۰ تومان تعیین شــده بود و 
تولیدکنندگان این محصول را زیر نرخ مصوب سال 
گذشته نیز فروخته اند. رییس هیات مدیره اتحادیه 
مرغ تخم گذار تهران تاکید کرد: این در حالی است 
که بین 3۰ تا ۴۰ از تولیدکنندگان صادرکننده تخم 
مرغ هستند و توانسته اند از محل صادرات زیان خود 
را جبران کنند، اما نزدیک ۲ هزار تولیدکننده داریم 
که با مشکل مواجه هستند. نبی پور درباره توزیع 
تخم مرغ در فروشگاه های زنجیره ای و میادین گفت: 
اکنون روزانه بین ۴۰۰ تا 5۰۰ تن تخم مرغ شانه 3۰ 
تایی در میادین و فروشگاه های زنجیره ای با قیمت 
مصوب 11۰ هزار تومان در اختیار مصرف کنندگان 
قرار می گیرد این در حالی است که قیمت هر شانه 
تخم مرغ 3۰ تایی در خرده فروشی ها نزدیک 1۴۰ 

هزار تومان به فروش می رسد. 

احمد ابوالحسنی، نایب رئیس اتاق اصناف تهران 
از صدور 11 مجوز راه اندازی شهرک صنفی از 
سوی هیئت وزیران خبر داد و گفت: در راستای 
ساماندهی بیشتر اصناف، شرکت شهرک های 
صنعتی مجوز احداث و ایجاد 11 شهرک صنفی 
را از هیئت وزیران برای اصناف تهران اخذ کرده 

است.
نایب رئیس اتاق اصناف تهران با بیان مطلب فوق 
اظهار کرد: با صدور این مجوزها در مرحله بعدی 
و پیدا کردن زمین و منطقه مناسب امکان ایجاد 

شهرک صنفی برای اصناف فراهم می شود.
ابوالحسنی ادامه داد: پیرو جلساتی که با آقای 
صادقی مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی 
در ارتباط با ایجاد شــهرک های صنعتی برای 
اصناف داشــتیم خوشبختانه شــرایط لازم با 
رایزنی های مفید فراهم شده است. ضمن اینکه 
این موضوع را به طرق دیگر نیز دنبال می کنیم 
و اگر کســی زمینی داشته باشــد که کاربری 
کشاورزی نداشته نباشد با هماهنگی های لازم 
با شرکت شــهرک های صنعتی آمادگی طرح 

کاربری آن را فراهم خواهیم کرد تا این شهرک 
های که مورد نیاز اصناف می باشــد به صورت 

جامع و بهینه آماده و فراهم شود.
نایب رئیس اتاق اصناف تهران ضمن دعوت از 
اتحادیه های صنفی برای همکاری در پیشبرد 
بهتر این موضوع گفت: از همین طریق از همه 
روسای محترم اتحادیه های صنفی دعوت می 
کنیم با توجــه به فرصــت 15 روزه در صورت 
آمادگی جهت ایجاد شهرک برای صنف خود؛ 
متراژ مورد نظر، منطقه مناســب و همچنین 
ضرورت های انتقال و ایجاد شهرک برای صنف 

را کارشناسی و اعلام کنند.
وی در توضیح مطلب فوق افزود: اتحادیه ها بهتر 
است حداقل و حداکثر متراژ مورد نظر را اعلام 
کنند. متراژ کارگاهی ها تا 8۰۰ متر است ولی 
اگر تعداد متقاضی صنفی زیاد باشد می توانیم 
آن را افزایش دهیم و برعکــس اگر کم بود می 
توانیم به صورت طبقاتی  از 1۷ و نیم تا 19 متر 
ارتفاع درخواست بدهیم  که موافقت آن را هم 

اخذ کرده ایم.

مدیرکل صنایــع خودرویی 
وزارت صمــت، گفــت: در 
سال جاری حدود ۷۴۲ هزار 
دســتگاه خودروی سواری 
بصورت عبور مستقیم و کامل 
تولید شده که در مقایسه با 6۲1 هزار دستگاه تولید کامل 
مدت مشابه پارسال، رشد ۲۰درصد را نشان می دهد. به 
گزارش تسنیم، عبدالله توکلی لاهیجانی با اعلام اینکه 
در سال جاری حدود ۷۴۲ هزار دستگاه خودروی سواری 
بصورت عبور مستقیم و کامل تولید شده که در مقایسه با 
6۲1 هزار دستگاه تولید کامل مدت مشابه پارسال، رشد 
۲۰درصد را نشان می دهد، گفت: در مدت یاد شده 1۰۷ 
هزاردستگاه خودروی وانت در کشور تولید شده که در 
مقایسه با مدت مشابه پارسال از ۴3 درصد رشد برخوردار 
بوده است. علاوه بر این، در 8ماهه اول امسال حدود ۲هزار 
و سیصد دستگاه خودروی ون تولید شده که در مقایسه 

با مدت مشابه پارسال 3 درصد رشد را نشان می دهد.

این مقام مسوول وزارت صمت گفت: تولید حدود ۲5 
هزار دستگاه انواع خودروی سنگین )کامیون، کامیونت 
و کشنده( و رشد ۲6 درصد تولید در این حوزه، از دیگر 
آمار قابل ذکر است. در مدت یاد شده 39۴ هزاردستگاه 
موتورسیکلت در کشور تولید شده که در مقایسه با مدت 
مشابه پارسال از ۴1 درصد رشد برخوردار بوده است. وی 
اضافه کرد: علاوه بر این در 8ماهه اول امسال حدود ۲۰5 
هزار دستگاه خودرو در بخش خصوصی تولید شد که در 
مقایسه با تولید 11۴ هزار دستگاه مدت مشابه پارسال، 
حدود 8۰ درصد رشد تولید را نشــان می دهد.در این 
مدت سهم بخش خصوصی از تولید خودرو در کشور ۲3 
 درصد بوده است. توکلی لاهیجانی افزود: از آنجا که اعتقاد 
دارم ارایه تصویری روشن مبتنی براعداد و ارقام میتواند 
نقش مهمی در ارتقای یک صنعت و اصلاح کاســتی 
های صنعت داشته باشــد از این رو دفتر صنایع خودرو 
به صورت منظم  از سال گذشته گزارشی تحلیلی همراه 
با نمودارهای متنوع از تولید و ســایر مختصات صنعت 
خودروی منتشر می کند این گزارش با جزییات کامل 
می تواند تصویری روشــن از وضعیت صنعت خودروی 

کشور در حوزه تولید و زمینه ساز جلب مشارکت نخبگان 
برای ایجاد تحول در صنعت خودروی کشــور باشــد. 
وی گفت: دو عارضه مزمن در بازار خودروی کشــور در 
سال های 9۷ تا 1۴۰۰ شکل گرفته بود که اولی کاهش 
تولید خودروســازان به کمتر از یک میلیون دســتگاه 
و دومی تولید خودرو های ناقص بود، امســال همانند 
پارسال افزایش تولیدخودروی کامل را خواهیم داشت 
و از سوی دیگر با کاهش قیمت ها دربازار خودرو مواجه 
هستیم. توکلی لاهیجانی افزود: به طور متوسط قیمت 
بازار خودرو های تولید داخل، از ابتدای سال، حدود ۲8 
درصد و قیمت خودرو های مونتــاژی حدود ۴8 درصد 
کاهش داشته اســت. مدیرکل دفتر صنایع خودروی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: پایش وضعیت 
متقاضیان ســامانه یکپارچه خودرو نیز نشان می دهد 
که با خارج شــدن خودرو از کالای سرمایه ای در غالب 
خودرو ها با ریزش تقاضا مواجه بوده ایم، به گونه ای که 
در برخی از خودروسازان کمتر از 1۰ درصد متقاضیان 
سامانه اقدام به تکمیل وجه کردند و در بیش از 8۰ درصد 
انواع خودرو ها میزان تحقق متقاضیان سامانه کمتر از 5۰ 

درصد بوده است بنابراین از این پس شاهد شکل گیری 
عرضه بر مبنای فروش اقساطی خودرو ها نیز خواهیم بود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

فروش اقساطی خودرو در راه است

افزایش تولید خودرو

موانع برخورد با گرانفروشی نانهزینه ۲۰۰میلیون تومانی آماده سازی هر واحد نهضت مسکن

هشدار درباره دلاریزه شدن کشاورزی 

ساماندهی اصناف با ایجاد شهرک های صنفیصادرات ۱۱۰ هزار تن تخم مرغ تا پایان آبان 

معاون رفاه وزیر کار خبر داد:

استقبال ۲۷میلیون نفر از طرح کالابرگ الکترونیکی
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فناوری و 
اطلاعات

قیمت بیت کوین ممکن است به ۵۰ هزار دلار برسد
بیت کوین بر قیمت ۳۶ هزار و ۷۰۰ دلار غلبه و همــه را در مورد حرکت بعدی خود 
کنجکاو کرد. معامله گر معروف رمزارزها، ون دی پوپ با پیشــنهاد اینکه اگر حرکت 
فعلی بیت کوین ادامه پیدا کند، می تواند به محدوده چشمگیر ۴۵ تا ۵۰ هزار دلار برسد، 

هیجان افراد را برانگیخته است.
چیزی که به این افزایش ارزش بیت کوین دامن می زنــد، خوش بینی جدید در بازار 
است. افراد احساس امیدواری می کنند زیرا این باور رو به رشد وجود دارد که کمیسیون 
بورس و اوراق بهادار ایالات متحده )SEC( ممکن است به صندوق قابل معامله در بورس 

بیت کوین )ETF( چراغ سبز نشان دهد.
دیدگاه ون دی پوپ با عامل کلیدی دیگری یعنی رویداد هاوینگ بیت کوین همراه 
شده و تنها ۱۳۹ روز دیگر به این رویداد باقی مانده است. در طول این رویداد، پاداش 
استخراج کنندگان بیت کوین به نصف کاهش می یابد و بر انتظارات افزوده می شود. این 
کاهش بیت کوین های جدید، همراه با افزایــش تقاضا، معمولا زمینه را برای افزایش 
قیمت بیت کوین فراهم می کند. از آنجایی که بیت کوین برای سرمایه گذاران کمیاب تر و 
جذاب تر می شود، هیجان پیرامون این رویداد لایه ای از انتظار را به بازار اضافه می کند.

از آنجایی که جامعه کریپتو مشتاقانه منتظر اتفاقات بعدی است، فعالان بازار در حال 
بررسی سناریوهای مختلف هستند، به نظر برخی تحلیلگران شمارش معکوس برای 
۵۰هزار دلار آغاز شده است و علاقه مندان خود را برای سفر هیجان انگیز پیش رو آماده 

می کنند.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر ۱.۴۳ تریلیون دلار برآورد 
می شود که این رقم نسبت به روز قبل  ۰.۱۱ درصد بیشتر شده است. در حال حاضر 
۵۲.۰۸ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که در یک روز ۰.۱۰ 

درصد افزایش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۴۸.۳۴ میلیارد دلار است که 
۷.۶۸ درصد کاهش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر 
۵.۰۹ میلیارد دلار است که ۱۰.۵۳ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال  
بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۴۳.۲ میلیارد دلار است که ۸۹.۳۷ درصد از 

کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

ارتباط مخابراتی بین نانوزیست حسگرها در خون
برخی دستگاه های محاسبات زیستی می توانند اطلاعات مهمی را از بدن انسان جمع 
کنند، چنین ادواتی در حال تغییر دنیای پزشکی هستند. به تازگی یک تیم تحقیقاتی، 
از جمله محققان EPFL، پروتکلی را تهیه کرده است که ایجاد یک شبکه مولکولی میان 

چندین فرستنده متعدد را امکان پذیر می کند.
ابتدا اینترنت اشیاء )IoT( وجود داشت و در حال حاضر رابط هایی در حال ظهور هستند 
که می توانند بین کامپیوتر و بخش زیستی ارتباط ایجاد کنند. اینترنت اشیاء نانوبیو 

)IoBNT( می تواند انقلابی در پزشکی و مراقبت های بهداشتی ایجاد کند.
IoBNT  به حســگرهای زیستی گفته می شــود که داده ها را جمع آوری و پردازش 
می کنند، به آزمایشگاه های روی تراشه در مقیاس نانو که آزمایش های پزشکی را در 
بدن انجام می دهند، استفاده از باکتری ها برای طراحی نانوماشین های بیولوژیکی که 
می توانند پاتوژن ها را تشخیص دهند و نانوروبات هایی که از طریق جریان خون شنا 
کرده و برای رهایش هدفمند دارو طراحی شده اند، همگی از مصادیق اینترنت اشیاء 
نانوبیو هستند. هایتام الحسانیه، از محققان این پروژه می گوید: »به طور کلی، این یک 
زمینه تحقیقاتی بسیار هیجان انگیز است. با پیشرفت در مهندسی زیست شناسی، 
زیست شناسی مصنوعی و فناوری نانو، ایده این است که نانوزیست حسگرها در پزشکی 
متحول شوند زیرا می توانند به مکان هایی برسند و کارهایی را انجام دهند که دستگاه های 

فعلی یا ایمپلنت های بزرگتر قادر به انجام آن نیستند.«
با این وجود، مهم نیست که این زمینه تحقیقاتی برجسته چقدر هیجان انگیز باشد، 
یک چالش بزرگ و اساسی وجود دارد، چگونه با یک روبات نانویی در بدن ارتباط برقرار 
خواهید کرد؟ روش های سنتی، مانند رادیوهای بی سیم، برای ایمپلنت های بزرگی 
مانند ضربان سازها به خوبی کار می کنند اما نمی توانند وارد مقیاس میکرو و نانو شوند. 

همچنین سیگنال های بی سیم از طریق مایعات بدن قادر به حرکت نیستند.
آنچه که ارتباطات زیست مولکولی نامیده می شود، با الهام از خود بدن طراحی شده 
است. در این فناوری از امواج الکترومغناطیسی استفاده نمی شود بلکه مولکول های 
بیولوژیکی هم به عنوان حامل و هم به عنوان اطلاعات، از مکانیسم های ارتباطی موجود 
در زیست شناسی تقلید می کند. در ساده ترین شکل آن، بیت های “۱” و “۰” را با آزاد 

کردن یا عدم انتشار ذرات مولکولی در جریان خون رمزگذاری می کند.
ارتباطات زیست مولکولی به عنوان مناسب ترین الگوی برای شبکه سازی نانوایمپلنت ها 
ظاهر شده اســت. این یک ایده باورنکردنی اســت که می توانیم با رمزگذاری آن در 
مولکول هایی که از طریق جریــان خون حرکت می کنند، داده ها را ارســال کنیم و 
می توانیم با آنها ارتباط برقرار کنیم و این ترکیبات را راهنمایی کنیم که کجا بروند. آنها 
برای این پروژه پروتکل MoMA )Molecular Multiple Access( را ارائه کرده 

و آن را با موفقیت مورد آزمایش نیز قرار دادند.

حضور فعال ایران در اجلاس کمیته فناوری نانو سازمان 
استانداردسازی

بیست و ششمین اجلاسیه کمیته فناوری نانو ایزو با حضور متخصصانی از کشورهای 
استرالیا، اتریش، برزیل، کانادا، فرانسه، آلمان، ایران، ژاپن، ایالات متحده و... به صورت 

حضوری و مجازی برگزار می شود.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، طی این 
اجلاسیه که بر تعیین اولویت ها، حل چالش ها و پیشــبرد پروژه های استانداردهای 
بین المللی تمرکز داشــت، متخصصــان ایرانی به صورت مجازی در نشســت های 
کارگروه های تخصصی حضور یافته و سه اســتاندارد بین المللی در دست تدوین با 
مسئولیت جمهوری اسلامی ایران نیز در این اجلاس مورد بحث و بررسی اعضای ایزو 
قرار گرفت. استاندارد با موضوع ماسک های نانویی یکی از استانداردهای در دست تدوین 
با مسئولیت ایران است که در این اجلاسیه ارائه شــد و بعد از رای گیری اعضای ایزو، 
مصوب شد که به مرحله بعدی فرایند تدوین استاندارد ارسال شود. پیشنهاد استاندارد 
دیگر با مسئولیت ایران با موضوع نانوامولسیون ارائه شده و پس از پاسخ دهی مسئول 
پروژه به کامنت های متخصصان و اعضای ایزو، وارد مرحله بعدی از مراحل تدوین شد.

همچنین استاندارد قبلی پیشنهادی ایران با موضوع تعیین ویژگی های نانوکلی که قبلا 
در این کمیته تدوین و منتشر شده بود، مجددا و پس از اجماع اعضا، مورد تایید مجدد 
قرار گرفت. علاوه بر این، متخصصان کشورمان در بررسی استانداردهای در حال تدوین 
که توسط سایر کشورها پیشنهاد شده بود، مانند استانداردهای گرافن و مواد دوبعدی، 
نانوکودها، نانوحسگرها، برچسب گذاری محصولات نانو، طی جلسات داخلی برگزار 

شده، نظرات و پیشنهادات خود را به سازمان ایزو ارسال کرده بودند.
در نشست روز پایانی در مصوبات این اجلاسیه نیز، از تلاش های علی بیت الهی، رئیس 
اسبق کمیته ملی استاندارد نانو بابت سال ها مشارکت و فعالیت در تدوین استانداردهای 
بین المللی نانو قدردانی شد. تاکنون ۱۰۶ استاندارد در بخش های مختلف نانو در ایزو 
منتشر شده است که کشورمان با پیشنهاد ۱۲ استاندارد در جایگاه چهارم فعال ترین 
اعضای ایزو قرار دارد. تدوین استانداردهای بین المللی معمولا دو تا سه سال زمان می برد. 
اساس تدوین استانداردهای بین المللی در سازمان ایزو، اجماع جهانی توسط کشورهای 
عضو است. کشورهای عضو کمیته های فنی در مراحل مختلف تدوین استاندارد نظرات 
تخصصی مختلفی را برای تکمیل و توسعه اســتاندارد ارائه می کنند. در کمیته فنی 
استانداردهای فناوری نانو سازمان ایزو، ۳۹ کشور به عنوان عضو اصلی و ۱۸ کشور به 

عنوان عضو ناظر عضویت دارند.

اخبار

رییــس مرکــز تعامــلات 
بین المللــی علــم و فناوری 
معاونــت علمی، فنــاوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری با تاکیــد براینکه 
ارتباط با وزارت امورخارجه به منظــور همکاری برای 
توسعه دیپلماســی علمی، فناوری در کشورهای هدف 
در بالاترین ســطح قــرار دارد، گفت: درحــال حاضر 
۷۰۰ محصــول دانش بنیان ازطریق ســفارتخانه های 
 ایران در خارج کشــور بــه بازارهای خارجــی در حال

 معرفی است.
امیرحسین میرآبادی در نشســت خبری تبادلات بین 
المللی علم و فناوری و اقتصاد دانش بنیان ایران با دیگر 
کشورها در یکسالی که گذشت، در سخنانی با بیان اینکه 
مرکز تعاملات معاونت علمی مسوولیت توسعه ارتباطات 
بین الملی در حوزه علمی و فناورانه را عهده دار اســت، 
افزود در ســال ۱۴۰۰ آمار صادرات رسمی و ثبت شده 
محصولات دانش بنیان به سایر کشــورها حدود ۶۰۵ 
میلیون دلار بوده اســت اما این آمار کل دانش بنیان ها 

نیست.
وی یادآور شد: این میزان صادرات در سال گذشته ۸۷۰ 
میلیــون دلار و در ۶ ماهه اول ســال ۱۴۰۲ نیز به رقم 
۶۵۰ میلیون دلار رسیده اســت. رییس مرکز تعاملات 
بین المللی علم و فنــاوری معاونت علمــی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در پاسخ به سوال 
خبرنگار ایرنا در خصوص نحوه تعامل وزارت امور خارجه 
با این معاونت به منظور کمک به ایجــاد بازارهای بین 
المللی برای دانش بنیان ها گفت: همکاری ما با معاونت 
دیپلماسی وزارت امور خارجه شاید نمود بیرونی نداشته 

باشد اما یک همکاری نزدیک و تنگاتنگ است.
میرآبادی به برگزاری جلسات هفتگی مستمر با مسوولان 
حوزه دیپلماسی کشور اشاره کرد و افزود: یکی از بندهای 
مهم سند جامع توسعه روابط علمی بین المللی، توسعه 
ارتباطات با دستگاه هایی چون وزارت امور خارجه است 

که در این حــوزه کار می کنند و برای اجرایی ســازی 
این سند یک کمیته مشــترک بین مرکز تعاملات بین 
المللــی معاونت علمی ریاســت جمهــوری و معاونت 
دیپلماسی وزارت امور خارجه تشــکیل شد و تاکنون 
 هم ۲۲ جلســه این از این کمیته مشــترک تشــکیل 

شده است.
میرآبادی افزود: موضوعات و مســائلی که شرکت های 
دانش بنیان در تعامــلات خارجی دارنــد و به وزارت 
امورخارجــه مربوط اســت، همچون صــدور ضمانت 
 نامــه ها برای شــرکت هــای ایرانی در این جلســات 

مطرح و پیگیری می شود.
وی با بیان اینکــه یکی از نیازمندی های ســفارتخانه 
های ایران در خارج از کشور برای معرفی دستاوردهای 
فناورانه شرکت های دانش بنیان، ارائه سبد و فهرست 
مشــخص محصولات صادراتی به زبان انگلیسی است، 
یادآور شــد : محصولات دانش بنیــان را در حوزه های 
مختلف در قالــب ۲۲ ســبد صادراتی آمــاده و برای 
 ارسال به ســفارتخانه ها در اختیار وزارت امور خارجه

 قرار دادیم.
رییس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
همچنین گفت:در حال حاضر همه ســفیران پیش از 
عزیمت به محل ماموریت در یک نشســت اختصاصی 
با مرکز تعاملات بین المللی شــرکت می کنند و پس 
بازدید از خانه نوآوری و فنــاوری ایران در تهران تحت 
عنوان )iHiT( به محل ماموریت خود اعزام می شوند و 
در بعضی مواقع هدایایی فناورانه برای اهدا به مسوولان 

کشور مقصد برای آنها تدارک دیده می شود.
میرآبادی یکی دیگر از اقدامات سفارتخانه ها در حمایت 
از حوزه نوآوری و فناوری کشور در بخش بین المللی را 
برگزاری نمایشــگاه های دوره ای عنوان کرد و یادآور 
شد: درحال حاضر تعدادی از سفارتخانه ها درخواست 
برگزاری نمایشــگاه محصولات دانش بنیــان را در در 

سفارتخانه یا مکان دیگر تعیین شده را دارند.
وی همچنین با اشاره به گسترش بازار محصولات دانش 
بنیان در ۸۵ کشور و اینکه درحال حاضر ۷۰۰ محصول 
دانش بنیان ازطریق ســفارتخانه های ایران در خارج از 

کشور به بازارهای خارجی در حال معرفی هستند، افزود: 
تعدادی از این محصولات که به شــکل دقیق در حوزه 
های مختلف دسته بندی شــده اند، هر از چندگاهی به 

روزرسانی می شوند.
رییس مرکز تعامــلات بین المللی علــم و فناوری در 
بخش دیگری از این نشست خبری درخصوص وظایف 
این مرکز توضیح کرد: فعالیت هــا مرکز تعاملات بین 
المللی علم و فناوری در چهار حوزه کلی تقســیم می 
شود، نخســت حوزه ارتباطات علمی و سرمایه انسانی 
اســت و بیشــتر تمرکز در این حوزه بــر متخصصان 
ایرانی خارج از کشــور اســت. میرآبــادی تاکیدکرد: 
این حوزه بســیار مهم اســت چراکه ظرفیت ایرانیان 
خارج از کشــور را به میــدان مــی آورد و در این حوزه 
 فعالیت های نزدیکی با شــورای عالــی ایرانیان خارج 

از کشور داریم.
وی، وظیفه بعدی مرکز تعامــلات بین المللی معاونت 
علمی ریاست جمهوری را پرداختن به کسب وکارهای 
بین المللی عنوان کرد و افــزود: در دوره جدید فعالیت 
ایــن معاونت عــلاوه بر حوزه علــم و فنــاوری، حوزه 
دیگری تحت عنوان اقتصــاد دانش بنیان به عنوان یک 
مأموریت اضافه شد که به طورحتم یکی از ارکان اصلی 

رشد اقتصاد دانش بنیان توســعه بازارهای بین المللی 
 اســت که در این حوزه نیز برنامه های زیادی در دست 

اقدام است.
رییــس مرکــز تعامــلات بین المللی علــم و فناوری 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری حوزه بعدی مســوولیت مرکز تعاملات بین 
المللی را مبادلات فناوری و ارتباطــات بین المللی در 
لایه همکاری هــای دولتی عنوان کــرد و تصریح کرد: 
ایجاد ارتباط بین دولت ها، استفاده از ظرفیت عضویت 
کشــور در نهادهای بین المللی، پیمان های چندجانبه 
و کمیسیون های مشترک از جمله موضوعات مهم این 

حوزه است.
میرآبــادی همچنین حــوزه چهارم مســوولیت این 
معاونت را در حوزه ســند جامع توســعه روابط علمی 
جمهوری اسلامی ایران مصوب شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی عنوان کرد و گفت : مســوولیت اجرای ســند 
برعهده معاونت علمی ریاســت جمهوری اســت. وی 
تاکید کــرد: در این حــوزه ارتباط نزدیکی با شــورای 
عالی انقلاب فرهنگی داریم و ایــن ارتباط به طورحتم 
 یک بســتر عالی برای توســعه روابط علمی بین المللی 

محسوب می شود.

توسعه دیپلماسی علمی و فناوری در بالاترین سطح قرار دارد

رونق سبد صادراتی شرکت های دانش بنیان 
News kasbokar@gmail.com

معاون علمی رییس جمهــور گفت: بیش از ۹۷ درصد 
از افراد کلیدی شرکت های دانش بنیان که از تسهیلات 
امریه سربازی استفاده کرده بودند، در کشور ماندگار 
شــده و کســب و کار دانش بنیان خود را ادامه دادند. 
به گزارش معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری، همزمان با سالگرد شهادت 
دکتر فخــری زاده و روز ملی نــوآوری و فناوری ایران 
ســاخت، روح الله دهقانی در قالب شــصت و یکمین 
نشست پاسخگویی مرکز ارتباطات مردمی نهاد ریاست 
جمهوری به سوالات و دغدغه های جامعه فناور، نوآور 

و نخبگان پاسخ داد.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رئیس جمهور با اشــاره بــه پاســخ گویی و پیگیری 
مطالبــات و رفع دغدغه های جامعــه دانش بنیانی به 
عنوان یکی از اولویت های این معاونت، افزود: معاونت 
علمی، ساختاری پویا و چابک اســت که ابعاد بزرگی 
ندارد و با ماهیتی ستادی، همواره با مردم در تعامل و 
ارتباط است و از این رو ارتباطات مردمی امری مستمر 

 و هــرروزه در امــور و فعالیت های معاونــت علمی به 
شمار می رود.

دهقانی با تاکید بر این که درخواست ها و دغدغه های 
رسیده به معاونت علمی، بدون پاسخ نمانده و در مسیر 
پیگیری قرار دارد، افزود: معاونت علمی همواره در حال 
تعامل، گفت وگو و پیگیری دغدغه های مردم است چرا 
که اقتصاد دانش بنیان، اقتصادی مردمی و مســتقیماً 
در ارتباط با مردم اســت، این حضور از جهت ترویج و 

فرهنگ سازی امری ضروری و پسندیده است.
رئیس بنیاد ملی نخبگان ادامه داد: این نشست پیامدها 
و برکات موردی و مصداقی خوبی داشت که ارتباط بین 
شرکت های دانش بنیان با دســتگاه های مرتبط یکی 
از دستاردهای همین نشست ها بود. به خاطر دارم در 
یکی از همین نشست های پاسخ گویی برخط، یک فعال 
دانش بنیان در قالب یکی از تماس ها دغدغه ای را مطرح 
کرد که توسط همکارانم در معاونت علمی پیگیری شد 
و خوشبختانه به نتیجه رســید. چند روز بعد و به طور 
اتفاقی وزیر محترم نفت در مراسمی نیاز کشور به یک 

فناوری را اعلام کرد که دقیقاً مرتبط با موضوع فعالیت 
همین شرکت دانش بنیان بود که خوشبختانه زمینه 
پیوند وزارت نفت با فناوری این شــرکت دانش بنیان 

فراهم شد.
دهقانی با اشــاره به تسهیل ســربازی فعالان کلیدی 
شرکت های خلاق عنوان کرد: خوشبختانه با همراهی 
ستاد کل نیروهای مسلح، زمینه برای گذراندن دوران 
خدمت ســربازی بــرای نیروهای کلیــدی و اثرگذار 
شرکت های خلاق در شــرکت، فراهم شــده است و 
سالیانه ۲۰۰ نفر از این افراد واجد شرایط می توانند از 
این تسهیلات استفاده کنند. تجربه خوب اجرای این 
طرح در شرکت های دانش بنیان نشان داد بیش از ۹۷ 
درصد از افراد کلیدی شــرکت های دانش بنیان که از 
این تسهیلات استفاده کرده بودند، در کشور ماندگار 
شــده و کســب و کار دانش بنیان خود را ادامه دادند 
که خوشبختانه این مزیت با پیگیری معاونت علمی و 
مساعدت ستاد کل نیروهای مسلح، برای شرکت های 

خلاق نیز فعال شده است.

وی با اشــاره بــه پیگیــری راه کارهــای حمایتی و 
سازوکارهای تســهیل تأمین ســرمایه شرکت های 
دانش بنیان گفت: صندوق های پژوهش فناوری جزو 
خوش حســاب ترین نهادهای صادرکننده ضمانت و 
بهره بردار تســهیلات بانکی بوده و بانک ها طبق قانون 
موظف به دریافت ضمانت نامه های آنان هســتند. به 
دنبال بیمه تخصصی دانش بنیان ها و ایجاد بانک خطر 
پذیر دانش بنیان ها هستیم اما تا تحقق این دو موضوع، 
راهکارهای جایگزین و مواردی که در قانون ذکر شده 
اســت به عنوان راهکارهای تأمین مالــی و حمایت از 

شرکت های دانش بنیان مد نظر قرار دارند.
معاون علمی رئیس جمهور با اشاره به فعالیت بیش از 
۹ هزار شــرکت دانش بنیان که بیش از ۱۵۰۰ شرکت 
دارای توانمندی صادراتی هستند، افزود: قریب به ۱۲ 
هزار محصول دانش بنیان داریم که حوزه های تخصصی 
متنوعی را شامل می شود و ممکن است این ارزیابی ها 
با کارگزارها محقق نشــود؛ لذا از معرفی ارزیابی های 

تخصصی حمایت می کنیم.

معاون دفتر توسعه روابط علمی و ســرمایه انسانی مرکز 
تعاملات بین المللی علم و فناوری ریاســت جمهوری از 
تعریف پروژه علمی جایگزین سربازی برای ۳۸۰ فناور خارج 

از کشور خبر داد.
به گزارش مهر، سیدعلی حســینی در نشست خبری که 
در معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری برگزار شــد، با اشــاره به برنامه کانکت )برنامه 
همکاری با متخصصان و کارآفرینان ایرانی خارج از کشور( 
در مرکز تعاملات بیــن المللی علم و فنــاوری گفت: در 
پلتفرم کانکت در مرحله اول هــدف ما اجرای یک برنامه 
منسجم برای ایجاد پل ارتباطی بین متخصصان، محققان 
و کارآفرینان ایرانی خارج از کشور با موسسات داخلی مثل 
دانشگاه های برتر کشور و شرکت های دانش بنیان بود اما 
امسال یک رویکرد جدید داشتیم و برنامه »کانکت پلاس« 
را اجرا کردیم چون فاز اول برنامه کانکت ۵ سال اجرا شد و 

نیاز بود تغییراتی در آن ایجاد شود.
وی درباره برنامه کانکت پلاس توضیح بیشتری ارائه داد 
و گفت: در کانکت پلاس هــدف تقویت بعد اقتصاد دانش 
بنیان است و برای همین در دور جدید که از ابتدای ۱۴۰۲ 
شروع شده، تمرکز بر تاسیس شــرکت های دانش بنیان 
 توسط ایرانیان خارج از کشور اســت. با توجه به ظرفیت 
دانش بنیان ها در کشــور و علاقه مندی کــه برای ثبت 
شرکت در ایران ایجاد شده به این حوزه نگاه ویژه ای داریم 
و تقریبا تا نیمه اول ســال تقریبا ۴۰۰ پیشنهاد تاسیس 
شرکت داشتیم که عدد بسیار جذابی است. افرادی که این 
پیشنهادات را ارائه داده اند، تجربه بسیار خوبی در فعالیت 
اقتصادی خارج از کشور دارند و منتقل شدن این تجربه ها 

زنجیره ارزشمندی در داخل کشور ایجاد می کند. معاون 
دفتر توسعه روابط علمی و سرمایه انسانی مرکز تعاملات 
بین المللی علم و فناوری ریاست جمهوری افزود: در این 
راستا دو مسیر جدید در برنامه کانکت باز کردیم یکی اینکه 
امسال تمرکز را بر روی شرکت های بزرگ صنعتی که واحد 
تحقیق و توسعه و صادرات دارند قرار دادیم و امسال حدود 
هزار و ۷۰۰ درخواست در سامانه ثبت شد که نسبت به سال 
گذشته ۲۰ درصد رشد داشته است. دلیلش این است که 
شرکت ها و پارک های علم و فناوری به برنامه اضافه شد و 
نکته دیگر اینکه در موافقت ستاد کل و با همکاری بنیاد ملی 
نخبگان، مشکل تردد ایرانیان خارج از کشور را حل کردیم 

و به همین دلیل جهش خوبی در درخواست ها داشتیم.
حسینی با اشاره به اینکه امسال درخواست های ثبت شده 
در پلتفرم کانکت از سوی افرادی بوده که فارغ التحصیل 
۱۰ دانشگاه اول دنیا با رتبه های کمتر از ۱۰۰ بوده است، 
گفت: حدود ۳ هزار و ۷۰۰ نفر از متخصصان در این پلتفرم 
اپلای کردند و حدود ۶۰ درصد از این افراد رشته های فنی 
و مهندسی و تجهیزات پزشکی، ۲۰ درصد مدیریت اقتصاد 

و سایر حوزه ها مثل هنری و ... هستند.
وی درباره آخرین وضعیت پروژه جایگزین سربازی گفت: 
متخصصان و فناوران ایرانی خارج از کشــور دارای سوابق 
ارزشمند آکادمیک و صنعتی می توانند با انجام پروژه های 
علمی و صنعتــی از طرح صدور کارت پایــان دوره پروژه 
علمی جایگزین خدمت سربازی بهره مند شوند و برای این 
افراد یک پروژه ۱۴ ماهه تعریف می شود و در نهایت کارت 
معافیت صادر خواهد شد. امسال برای حدود ۳۸۰ نفر پروژه 

تعریف شده و ۲۰ کارت معافیت دائم صادر شده است.

طبق آخرین اظهارات وزیر ارتباطات، در قانون برنامه هفتم 
توسعه، وزارت ارتباطات و مرکز ملی فضای مجازی مکلف 
به تهیه سند هوش مصنوعی شده اند و بر این اساس به همه 
دستگاه ها تکلیف شده ظرف سال اول برنامه، برای استفاده 
حداکثــری از هوش مصنوعی برنامه خــود را تدوین و به 

تصویب هیأت وزیران برسانند.
به گزارش ایسنا، هوش مصنوعی یعنی دستگاه ها را قادر 
کنیم از هوش انســانی تقلید کنند؛ این فناوری امروز در 
زمینه های بسیاری در حال رشد است و علاوه بر حوزه هایی 
مانند گوشی های هوشــمند، در حوزه هایی که هیچکس 

تصور آن را نداشته نیز گسترش یافته است.
ماشین های دارای هوش مصنوعی قادرند حجم عظیمی 
از داده های به دســت آمده از منابع مختلف را برای انجام 
طیف گسترده ای از وظایف، بررســی کرده و آنها را به کار 
ببرند. گسترش هوش مصنوعی دوگانگی های متعددی 
نظیر خطرات و فرصت ها، انسان و ماشین، محدودیت ها و 
توانمندسازها ایجاد کرده است، بنابراین رگولاتورها باید با 
این موضوعات و عدم اطمینان برای ایجاد زیرساختی امن 

و ایمن برای توسعه هوش مصنوعی تعامل داشته باشند.
در نهایت همزمان با رشد و توسعه این فناوری در جهان و 
البته در ایران، وزیر ارتباطات درباره گســترش استفاده از 
هوش مصنوعی اعلام کرد شورای عالی فضای مجازی به 
عنوان مرجع تصمیم گیری در این حوزه روی تدوین سند 
توسعه هوش مصنوعی کار می کند. پس از گذشت چند ماه 
از این خبر از سوی مسئولان اعلام شد که بر اساس یکی از 
احکام مصوب در کمسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه، مرکز 
ملی فضای مجازی و وزارت ارتباطات مکلف شــدند که با 

همکاری سایر دستگاه ها ظرف شش ماه از زمان لازم الاجرا 
شدن قانون، برنامۀ ملیّ توسعۀ هوش مصنوعی را تهیه و به 

تصویب شورای عالی فضای مجازی برسانند.  
در همین رابطه عیسی زارع پور - وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات- با اشاره به فعالیت های متعددی که در حوزه تهیه 
سند هوش مصنوعی همچون شورای عالی انقلاب فرهنگی 
در جریان است، گفت: در قانون برنامه هفتم توسعه، وزارت 
ارتباطات و مرکز ملی فضای مجازی مکلف به تهیه سند 

هوش مصنوعی شده اند.
وی افزود: در قانون هفتم توسعه به همه دستگاه ها تکلیف 
شده که ظرف سال اول برنامه، برای استفاده حداکثری از 
هوش مصنوعی برنامه خــود را تدوین و به تصویب هیأت 

وزیران برسانند.
براساس اعلام وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، زارع پور 
با بیان اینکه مصوبه مجلس با اقداماتی که در حوزه هوش 
مصنوعی در نهادها و دستگاه های مختلف در جریان است، 
تفــاوت دارد، تصریح کرد: اینکه دغدغــه در حوزه هوش 
مصنوعی در بخش های مختلف ایجاد شده، مبارک است 
ولی باید با همدلی و همراهی به یک سند هوش مصنوعی 

برسیم.
طبق گفته وی، یکی دو سالی است که در وزارت ارتباطات، 
مرکز هوش مصنوعی را تأســیس کرده  اند و برای توسعه 
کاربردها به دســتگاه ها پیشــنهاد می دهند و مثلًا اعلام 
می کنند که هوش مصنوعی در حوزه کشاورزی چه خدماتی 
را می تواند ارایه کند. اوایل مهر ماه امســال  دبیر شورای 
عالی انقلاب فرهنگی از تدوین سیاست در موضوع هوش 

مصنوعی در شورای عالی انقلاب فرهنگی خبر داد.

۹۷ درصد دانش بنیان ها با ارائه تسهیلات امریه سربازی در کشور ماندگار شدند

ایجاد بانک خطر پذیر برای دانش بنیان ها

آخرین وضعیت تدوین سند هوش مصنوعی در ایرانتعریف پروژه علمی جایگزین سربازی برای ۳۸۰ فناور خارج از کشور
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سبکزندگي

درآمد اختصاصي وزارت بهداشــت از 
محل تعرفه هاي پزشــكي امسال ۲۰ 
هزار ميليارد تومان پيش بيني شــده 
است. همچنين در ســال ۹۴ رشد ۳۰ 
درصدي اين درآمدها پيش بيني شده 
است. با اين وجود كارشناسان هشــدار داده اند اگر رشد بودجه 
بيمه ها از ۱۳ درصد به ۲۵ درصد نرسد، سهم پرداختي از جيب 
مردم افزايش پيدا مي كند. اين وضعيت يعني اينكه بيشــترين 

سهم هزينه هاي پرداخت بر دوش بيماران خواهد بود. 
بودجه وزارت بهداشــت در لايحه بودجه ۹۴ بيشترين ميزان 
افزايش را در ميان وزارتخانه ها داشــت. يكی از بند هاي مهم از 
بودجه وزارت بهداشــت، فصل بودجه »اجراي بند ب ماده ۳۴ 
قانون برنامه پنجم توسعه جمهوري اسلامي ايران« است. بند ب 
ماده ۳۴ قانون برنامه پنجم توسعه جمهوري اسلامي ايران ناظر 
بر وظايف دولت براي كاهش هزينه هاي پرداختي مردم در حوزه 
بهداشت و درمان است. در اين بند از ماده ۳۴ قانون برنامه پنجم 
صراحتا تاكيد شده است: »براي تحقق شاخص عدالت در سلامت 
 و كاهش ســهم هزينه هاي مســتقيم مردم به حداكثر معادل

 ۳۰ درصد هزينه هاي ســلامت، ايجاد دسترسي عادلانه مردم 
به خدمات بهداشــتي- درماني، كمك به تاميــن هزينه هاي 
تحمل ناپذير درمان، پوشــش دارو، درمان بيمــاران خاص و 
صعب العلاج، تقليل وابستگي گردش امور واحدهاي بهداشتي 
درماني به درآمد اختصاصي و كمك به تربيت، تامين و پايداري 
نيروي انساني متخصص مورد نياز، ۱۰ درصد خالص كل وجوه 
حاصل از اجراي قانون هدفمندكردن يارانه ها علاوه بر اعتبارات 

بخش سلامت افزوده مي شود.«
آنچــه دولــت در ســال ۹۴ بــراي ايــن بخــش بودجــه 
ميليــون   ۵۶۰۰ معــادل  رقمــي  گرفتــه،  درنظــر 
 تومــان اســت كه نســبت بــه ســال جــاري كه ايــن رقم
 ۵۳۰۰ ميليارد تومان بوده است حدود ۴ درصد افزايش نشان 

مي دهد. 
در لايحه بودجه پيشنهادي دولت براي سال ۹۴، شاهد رشد 7۰ 
درصدي اعتبارات حوزه ســلامت هستيم. در اين لايحه درآمد 
اختصاصي بهداشت و درمان با ۱۱۲ درصد رشد نسبت به سال 
۹۳ درنظر گرفته شده اســت و اين درآمد بايد در مراكز درماني 
دولتي و دانشگاهي كسب شود و اين مراكز درآمدشان از محل 
وجوهي است كه بيمه هاي پايه به عنوان سهم شان از هزينه هاي 

درمان و مردم به عنوان فرانشيز از جيب شان پرداخت مي نمايند. 
رسول خضري، نماينده مردم پيرانشهر در مجلس در گفت وگو 
با فارس به تشريح چگونگي افزايش بودجه وزارت بهداشت در 

سال ۹۴ پرداخت. 
وي گفت: ما در بودجه وزارت بهداشت ۵۹ درصد افزايش را شاهد 
هستيم اما ۳۰ درصد از اين مقدار قرار است از منابع درآمدهاي 

اختصاصي تامين شود. 
عضو كميسيون بهداشت با اشــاره به رشد ۱۳ درصدي بودجه 
بيمه ها براي ســال آينده، گفت: با توجه بــه اينكه درآمدهاي 
اختصاصي وزارت بهداشت از ســوي بيمه ها تامين مي شود اما 
شاهد هســتيم كه بودجه بيمه ها رشد چنداني نداشته و اگر به 
اين منوال پيش برود، درآمد اختصاصي وزارت بهداشت محقق 

نمي شود. 
وي به تاكيد وزير بهداشــت در محقق شدن بودجه اختصاصي 
اشــاره كرد و گفت: آقاي وزير مي گويد كه اين ۳۰ درصد رشد 
درآمد اختصاصي )در سال ۹۴ نســبت به ۹۳( محقق مي شود 
چنانكه تاكنون و در سال ۹۳، حدود ۱۴ هزار ميليارد تومان از 
اين محل به دست آورده و پيش بيني مي كند كه تا پايان سال ۹۳ 

به ۲۰ هزار ميليارد تومان برسد. 
عضو كميسيون بهداشــت با بيان اينكه رديف هاي اختصاص 
بودجه توســط دولت نوشــته و به مجلس ارائه مي شود، گفت: 
مجلس يك ريال هم نمي تواند دست در رديف ها ببرد، مگر اينكه 
به دولت پيشنهاد داده و دولت نســبت به اصلاح رديف ها اقدام 
كند. اگر مجلس در رديف ها دست ببرد، كار خلاف قانون انجام 
داده و درواقع در كار قوه مجريه دخالت كرده است.  خضري افزود: 
مجلس پيشنهاد مي دهد و دولت رديف و عدد را تغيير مي دهد 
و بار ديگر به كميسيون تخصصي ارجاع مي دهد، در كميسيون 

بررسي و در صحن علني درباره آن راي گيري مي شود. 
وي با اشاره به اينكه ميزان تغيير كلي بودجه كه مجلس مي تواند 
اعمال كند ۳ تا ۵ درصد اســت، گفت: مجلس تنها مي تواند ۳ 
درصد و در خوشبينانه ترين حالت ۵ درصد بودجه را تغيير دهد 
كه من فكر نمي كنم امسال بودجه بيشتر از ۳ درصد تغيير داشته 
باشد چون ما احكام و تبصره ها را زودتر بررسي كرده ايم و ديگر 

رديف ها را نمي توانيم خيلي تغيير دهيم. 
وي بــار ديگــر بــه رشــد ۱۳ درصــدي بودجــه بيمه هــا 
 اشــاره كرد و گفــت: درآمــد اختصاصــي وزارت بهداشــت
 ۳۰ درصد و كل بودجه وزارت بهداشت نسبت به سال ۹۳ براي 

سال ۹۴ دو برابر افزايش پيدا كرده است. خضري وزارت بهداشت 
را اولويت چهارم بودجه ريزي امسال دانست و گفت: ۵۹ درصد 
رشــد بودجه وزارت بهداشــت شــامل درآمدهاي اختصاصي 
 مي شود كه ما آن را احتساب نمي كنيم و دركل، به عقيده ما تنها 
۲۹ درصد افزايش بودجه داشته است. وي خاطرنشان كرد: دولت 
بودجه اي را آورده است و مي گويد ۵۹ درصد در آن افزايش اعمال 
كرده، وقتي از آنها مي پرسيم چگونه؟ مي گويند ۳۰ درصد درآمد 

اختصاصي، درصورتي كه به نظر ما درآمــد اختصاصي افزايش 
محسوب نمي شــود، چراكه به تبع آن بايد منابع تامين درآمد 

اختصاصي مانند بيمه ها نيز رشد متناسب داشته باشد. 
عضو كميســيون بهداشــت تاكيد كرد: اگر درمجموع، بودجه 
بيمه ها افزايش پيدا نكند، پرداخت از جيب مردم بار ديگر افزايش 
پيدا مي كند و ما به دولت پيشــنهاد داديم بــراي اينكه جلوي 
 افزايش پرداخت از جيب مردم گرفته شود، بيمه ها بايد حداقل

 ۲۵ درصد رشــد داشــته باشــند تا بازپرداخت از جيب مردم 
افزايش نيابــد.  نماينده مردم پيرانشــهر، طــرح تحول نظام 
سلامت را يك پروسه ۱۲ ســاله دانســت و گفت: بودجه اين 
طرح از محل يك درصد ماليات بــر ارزش افزوده كه خود مردم 
پرداخت مي كنند، تامين مي شــود كه تاكنون چيزي حدود ۹ 
 هزار ميليارد تومان از اين محل بــه طرح تحول اختصاص پيدا 

كرده است. 

 درآمد وزارت بهداشت از تعرفه هاي پزشكي 20 هزار ميليارد پيش بيني شد

نگرانيازافزايشسهممردمدرهزينههايدرمان

مدير پروژه طرح همســان گزيني از 
رونمايي ســايت همســان گزيني در 
يك ماه آينده خبر داد. وزارت ورزش 
و جوانــان با همكاري ســايت تبيان، 
سايت همسان گزيني با مشاوره افراد 
متخصص و در حريم امن را ايجاد كرده است. زهره حسيني، 
مدير پروژه طرح همسان گزيني درباره طرح همسان گزيني به 
»تسنيم«، گفت: از سال قبل كارگروهي با نام »همسان گزيني« 
در موسسه تبيان تشكيل شــد و ايده اصلي اين طرح اين بود 
كه شــبكه اي از واســطان ازدواج به وجود بيايد و وساطت در 
امر ازدواج كه در منابع ديني ما بسيار بر آن تاكيد شده است، 
احيا شود تا به اين وسيله بتوان با بهره گيري از روانشناسان و 
كارشناسان خبره ازدواج هاي موفق و پايداري را رقم زد. از سال 
قبل اين ايده مطرح شد و مراحل اجرايي خود را طي كرد و تا 

امروز با روند خوبي درحال اجراست. 
حســيني ادامه مي دهد: در شهريورماه ســال جاري محمود 
گلزاري، معاون ساماندهي امور جوانان وزارت ورزش و جوانان با 
حضور در موسسه تبيان يك تفاهم  نامه همكاري با اين موسسه 
در زمينه احياي نقش واسطان ازدواج منعقد كردند. از آن تاريخ 
تاكنون سايت تبيان پروژه همســان گزيني خود را به صورت 
آزمايشي در تهران به انجام مي رساند و قرار است طي يك ماه 

آينده از اين پروژه به صورت رسمي رونمايي شود. 
به گفته مدير پروژه طرح همسان گزيني، ايده اوليه اين طرح 
ايجاد شبكه اي از واسطان ازدواج و هدف آن احياي امر وساطت 
در ازدواج بوده است كه خوشبختانه اين شبكه ايجاد شده است 
و حدود۱۳۰ واســطه ازدواج در اين شــبكه درحال حاضر به 

فعاليت مشغول هستند. 
اين واسطان در مكان هاي مختلف مانند دانشگاه ها، حوزه هاي 
علميه، سمن ها و خيريه ها و حتي محله ها و مساجد وجود دارند 
كه كار معرفي افراد به يكديگر را انجام مي دهند. خانواده ها نيز 
به اين افراد مراجعه مي كنند و تقاضا دارند مورد مناسبي را براي 
ازدواج جوانان شان به آنها معرفي كنند. ما نيز سعي كرديم از 

اين ظرفيت استفاده كنيم. 
مدير پروژه طرح همسان گزيني در پاسخ به اين سوال كه اين 
طرح براي زنان بيوه و مردان كه همسر خود را از دست داده اند، 
اجرا مي شود يا صرفا براي مجردان نيز است؟ گفت: اين طرح 
شــامل تمامي مجردان جامعه اعم از افرادي كه تاكنون سابقه 
ازدواجي نداشــته اند يا همسرشان فوت شــده است يا طلاق 
گرفتند، است. ما تاكنون از تمامي قشر مجرد جامعه ثبت نامي 
و معرفي داشته ايم.  حسيني همچنين در پاسخ به اين سوال 
كه آيا طرح همسان گزيني قرار است مانند سايت همسريابي 
فعاليت كند، ادامه داد: در اين طرح متقاضيان ازدواج هيچ گونه 
ارتباطي با يكديگر از طريق فضاي مجــازي برقرار نمي كنند 
بلكه تنها متقاضيان از طريــق پورتال ثبت نام اقدام به ثبت نام 
خود مي كننــد و پس از آن تمامي امور بــه صورت حضوري و 
از طريق خانواده افراد با كمك مشــاوران و واســطان ازدواج 
صورت مي گيرد. به همين دليل آسيب هايي كه در سايت هاي 

همسريابي غيرمجاز مشاهده شده است را ندارد. بر همين اساس 
اين طرح به طور كلي با سايت هاي همسريابي تفاوت دارد. 

اين مسئول درباره مجوز فعاليت اين سايت، گفت: بسياري از 
اين سايت ها كه به شكل غيرقانوني فعاليت دارند فيلتر شده اند. 
قطعا مراجع قانوني بــراي اعطاي مجوز براي اين ســايت ها 
چنانچه سلامت فعاليت اين ســايت ها براي اين مراجع ثابت 
شــود؛ مجوز مي دهد. در واقع مي توانند مجوزهاي لازم براي 

فعاليت را كسب كنند. 

به گفته او واســطاني كه با طرح ما همكاري دارند همه داراي 
شناسه و كد هستند كه از طريق شبكه همسان گزيني تبيان 
مي توانند اطلاعات خــود را با يكديگر به اشــتراك بگذارند و 
به صورت الكترونيكي اطلاعات متقاضيان خود را دريافت كنند. 
در اين طرح سرويسي كه به متقاضيان ارائه مي شود، صرفا در 
زمينه معرفي و مشاوره ازدواج است و اگر منظور از تحت پوشش 
قرار گرفتن حمايت هاي مالي است درحال حاضر اقدامي در اين 

زمينه انجام نمي شود. 

همچنين به گفته حسيني تمامي سرويس هايي كه در اين طرح 
به متقاضيان و واسطان ازدواج ارائه مي شود، رايگان است و تنها 
استفاده از خدمات مشــاوره رايگان نبوده كه آن نيز براساس 
تعرفه هاي سازمان نظام روانشناسي كل كشور مشاوران مبالغي 
را دريافت مي كننــد  اما تمامي مراحلي كــه از طريق بخش 
همسان گزيني موسسه فرهنگي و اطلاع رساني تبيان صورت 

مي گيرد، رايگان است. 
حسيني درباره طرح همسان گزيني توضيح مي دهد: موسسه 

فرهنگي و اطلاع رساني تبيان با پيشــينه ۱۲سال فعاليت در 
زمينه فناوري اطلاعات و ارتباطــات و راه اندازي جامع ترين 
سايت فرهنگي- ديني در ايران بزرگ ترين مجموعه سازمان 
تبليغات اســلامي در حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات است 
و به  واسطه اينكه بيشــترين مخاطبان آن جوانان هستند، به 
اين مساله رسيده است كه بحث ازدواج و انتخاب زوج مناسب، 
يكي از مهم ترين دغدغه هايي است كه جوانان ما با آن درگير 

هستند. 

 سايت همسان گزيني در يك ماه آينده رونمايي مي شود

فعاليت130واسطهازدواجدرطرحهمسانگزيني
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کشاورزي

معاون توسعه مديريت و منابع انساني 
وزارت جهاد كشاورزي گفت: ظرف دو 
دوره پنج ســاله تمامي مزارع و باغات 
كشور به سيســتم هاي نوين آبياري 
تجهيز مي شــوند. محمدعلي جوادي 
اظهار كرد: دولت يازدهم در راستاي اجرايي كردن سياست هاي 
ابلاغي رهبري در حوزه اقتصاد مقاومتي، برنامه هاي متعددي 
درنظر گرفته كه شاه بيت آنها در وزارت جهاد كشاورزي، تجهيز 
اراضي كشاورزي به سيستم هاي نوين آبياري است و مقرر شده 
در يك بازه 10 ساله تمامي مزارع و باغ هاي كشور تحت پوشش 

اين سيستم ها قرار گيرند. 

1200 ميليارد تومان اعتبار براي تجهيز مزارع
وي بــا اشــاره بــه خشكســالي هاي پي درپــي در منطقه 
خاورميانه و ازجملــه ايران افــزود: بالغ بــر 1200 ميليارد 
تومان اعتبار براي تجهيز مزارع كشــور پيش بيني شــده تا 
بخش اعظمــي از آبي كــه تاكنــون در بخش كشــاورزي 
 به صورت غيرعلمي به مصرف مي رســيده، در بخش شــرب 

مصرف شود.
 معــاون وزيــر جهاد كشــاورزي با اشــاره به عملي شــدن 
بســياري از پروژه هاي ايــن وزارتخانه گفــت: تاكنون بيش 
از 50 درصــد از پروژه هاي ايــن وزارتخانه بــه بهره برداري 
رســيده اما از آنجاكــه بخش اعظــم پروژه هــا در روزهاي 
پاياني ســال به بهره برداري مي رســند، تا پايان ســال اكثر 
 پروژه هاي پيش بيني شــده بخش كشــاورزي نيــز افتتاح 

خواهند شد. 

افتتــاح 10 پــروژه شــاخص كشــاورزي در 
10 روز آينده

جــوادي در پاســخ بــه پروژه هــاي ايــن وزارتخانــه 
در ايــام دهــه فجــر خاطرنشــان كــرد: پروژه هــاي 
بــه  ايــن دهــه در سراســر كشــور   متعــددي در 

بهره برداري مي رسد.
 همچنين در هر اســتان حداقل 10 پروژه شاخص كشاورزي 
ظــرف 10 روز آينده به بهره برداري مي رســد. البته شــمار 
پروژه ها در برخي اســتان ها رقم بســيار بالاتري اســت. وي 
از تخصيص بيــش از 50 درصــدي اعتبــارات وزارت جهاد 

كشــاورزي خبر داد و اظهــار اميدواري كرد بــا حمايتي كه 
دولت تدبيــر و اميد از بخش كشــاورزي دارد تا پايان ســال 
 تمامي طرح ها و پروژه هاي بخش كشاورزي در سراسر كشور 

نهايي شود. 

تهيه الگوي كشت براي تمام استان ها
معاون توسعه مديريت و منابع انساني وزارت جهاد كشاورزي 
با بيان اينكه تجهيز اراضي كشــاورزي به سيستم هاي نوين 
آبياري، در صدر برنامه هاي ســال آينده اين وزارتخانه است، 
اضافه كرد: در حال حاضر براي تمامي استان ها الگوي كشت 
تهيه و بــراي تجهيز اراضــي اعتباراتي بالغ بر هــزار ميليارد 
تومان نيز پيش بيني شــده اســت. جوادي خاطرنشان كرد: 
امســال 1250 ميليارد تومان براي اســتفاده از سيستم هاي 
آبياري نوين صرف شده اســت و براي سال آينده نيز اعتباري 
 بيش از ايــن پيش بيني شــده كه نويــد روزهــاي بهتري 

را مي دهد. 
وي همچنين در پاسخ به پرسشي درباره تنظيم بازار و تامين 
ميوه شب عيد گفت: وزارت جهاد كشاورزي در عيد امسال از 
ميوه هاي داخلي استفاده مي كند و اكنون نيز ميوه هاي مورد 
نياز ذخيره شده و به اندازه نياز اســتان هاي مختلف، ميوه در 
انبارها و سردخانه هاي كشور وجود دارد و بدون ترديد از نظر 
ميوه شب عيد در هيچ نقطه كشور با مشكلي روبه رو نخواهيم 

بود. 

اجراي بدون محدوديت طرح آبياري تحت فشار
وزارت  صنايــع  و  خــاك  آب،  معــاون  همچنيــن 
اختصــاص  بــا  گفــت:  نيــز  كشــاورزي   جهــاد 
1300 ميليــارد تومــان براي اجــراي سيســتم هاي نوين 
آبياري، پيش بيني مي شــود 284 هزار هكتار از اراضي كشور 
 تا پايان ســال به روش هاي نوين آبياري تحت فشــار مجهز 

شوند. 
ســيدرحيم ســجادي دربــاره راهكارهــاي كاهــش 
كــرد:  اظهــار  كشــاورزي  بخــش  در  آب  مصــرف 
مصــرف كاهــش  روش  بهتريــن  حــال حاضــر   در 

 آب در ايــن بخــش تجهيــز اراضــي تحــت كشــت بــه 
شــيوه هاي نوين آبيــاري تحــت فشــار اســت و در كنار 
آن بهره گيــري از روش هــاي آبيــاري كم فشــار بــا هدف 

 انتقــال آب بــا لولــه و شــبكه هاي فرعــي بــه اراضــي 
تحت پوشــش اســت.  وي از اجراي بدون محدوديت طرح 
توســعه آبياري تحت فشــار در سراســر كشــور خبر داد و 
افزود: با توجه خاص دولت و وزير جهاد كشــاورزي به رشــد 
ســطح اجرايي آبياري تحت فشــار، تامين اعتبار مورد نياز و 
تضمين منابع براي سال هاي آتي، ســهميه اجرايي عمليات 
 آبياري تحت فشار در سراسر كشــور بدون محدوديت اعلام 

شده است. 

آبياري 8 ميليون هكتار اراضي كشاورزي به صورت 
تحت فشار

معاون وزيــر جهاد كشــاورزي در امور آب، خــاك و صنايع 
با بيــان اينكه يك هشــتم اراضي آبــي به سيســتم آبياري 
تحت فشار مجهز هســتند، ادامه داد: طي ســاليان گذشته 
سياســت وزارت جهاد كشــاورزي تغيير كــرده و همواره بر 
آبياري تحت فشــار و احداث شــبكه هاي فرعي براي كاهش 
 مصرف آب تاكيد شده اســت؛ به گونه اي كه در حال حاضر از 

8 ميليــون هكتــار اراضــي آبــي كــه نيــاز بــه اجــراي 
 سيســتم آبيــاري تحــت فشــار دارند، يــك ميليــون و 
300 هزار هكتار در كشور مجهز به سيستم آبياري تحت فشار 

هستند. 
ســجادي گفت: رديف اعتبــاري اجراي سيســتم هاي نوين 
آبياري كــه در بودجــه ســال هاي گذشــته 300 ميليارد 
 تومان بوده اكنون به حــدود 1300 ميليارد تومان رســيده

 است. 

 در يك دهه آينده صورت خواهد گرفت

تجهيز اراضي کشاورزي به سيستم هاي نوين آبياري

4 هــزار صيــاد گيلانــي از آســتارا 
تا چابكســر، بــراي تاميــن معاش 
خانــواده خــود وابســته بــه دريا 
 و آبزيــان هســتند امــا پديــده 
چله خشــكي آنان را زمين گير كرده 
اســت. اين صيادان براي پهن كردن تورهــاي خود در خزر و 
تامين هزينه زندگي تنها 6 ماه از سال را فرصت دارند؛ 6 ماهي 

كه از نيمه مهر آغاز مي شود و در ابتداي بهار به اتمام مي رسد.
 

 40 روز در انتظار نزديك شدن ماهي ها به ساحل
ماهيگيران در اين روزها نه تنها با موج و سرما، كه گاه با دستان 
خالي دريا مواجه مي شوند، دوره هايي كه در آب هاي ساحلي 
تقريبا هيچ خبري از دسته هاي ماهي نيست؛ ايامي كه صيادان 
گيلاني به آن چله خشكي مي گويند چرا كه تقريبا 40 روز به 
طول مي انجامد. در اين روزها صيادان به ناچار ساحل نشــين 
مي شوند، تورها و كرجي هايشان را تعمير مي كنند و چشم به 
دريا در انتظار كولاكي هستند كه ماهي ها را به سمت تور آنها 

هدايت كند. 

  آب سرد رودخانه ها، عامل دوري ماهي ها از ساحل
مديرعامل اتحاديــه تعاوني هاي صيادي گيــلان گفت: چله 
خشكي اصطلاحي در جامعه صيادي است كه به دوره زماني 
اتلاق مي شــود كه صيد فوق العاده ضعيف و گاهي در نقاطي 
كاملا متوقف مي شود. يونس رمضاني اظهار كرد: چله خشكي 
به طور معمول از اول دي تا 10 بهمن ماه طول مي كشد اما در 
برخي سال ها اين زمان متغير است. وي افزود: در فصل زمستان 
برف ها كه آب مي شوند، آب هاي بسيار سرد كه صيادان گيلان 
به آن »زرخ آب« يعني آب سرد و سوزناك مي گويند؛ از سمت 
كوهستان ها به داخل دريا سرازير مي شوند و اين ماهي ها را از 

آب هاي ساحلي دور مي كند. 
  اسفند و فروردين دوره تخم ريزي ماهي ها

اين كارشناس شيلات ادامه داد: دوره زماني ديگري نيز هست 
كه صيادان گيلان به آن چله كوچك مي گويند، در اين زمان 
گرچه هوا سرد است ولي آب چندان سرد نيست و در اين مدت 
ماهيان به سمت ســاحل مي آيند. به گفته رمضاني، اين دوره 
نزديك به زمان تكثير طبيعي ماهيان و زمان كوچ ماهي ها از 
دريا به رودخانه ها براي تخم ريزي است. وي يادآور شد: اسفند 
و فروردين فصل تخم ريزي ماهيان است و به جز كفال، زالون و 
كيلكا كه در دريا تخم ريزي مي كنند، بقيه گونه هاي ماهي براي 

تخم ريزي به آب هاي شيرين و رودخانه ها مي آيند. 

 كاهش 17 درصدي صيد نسبت به سال قبل
اين كارشناس شيلات تصريح كرد: غذاي ماهيان از عمق يك 
متري تا 70 متري سواحل است و بيشتر گونه هاي آبزيان در 
اين عمق براي خوراك گردش مي كنند. وي گفت: صيادان پره 
و دام گســتر به طور معمول در اين عمق صيد مي كنند چرا كه 
انبوه ماهي ها اغلب در اين عمق هســتند. مديرعامل اتحاديه 

تعاوني هاي صيادي گيلان در ادامه وضعيت صيد امســال را 
ناگوار خواند و افزود: حاصل 10 هزار بار پره كشي )تور ريزي و 
جمع كردن تور ماهي گيري( از ابتداي مهر تاكنون تنها 804 
تن ماهي )ماهيان سفيد و كفال( بوده كه نسبت به پارسال 17 

درصد كاهش نشان مي دهد. 

   صيد بي رويه و آلودگــي آب؛ عوامل اصلي كاهش 
صيد

وي صيد غيرمجــاز و بي رويه، كم آبــي و آلودگي هاي مختلف 
خانگي، شــيميايي، صنعتي، بيمارســتاني رودخانه هاي محل 
تكثير طبيعي ماهيان دريايي و برداشــت بي رويه شــن و ماسه 
و در نتيجه از بين رفتن مكان هاي تخم ريزي آبزيان را از دلايل 

كاهش جمعيت ماهيان و به تبع آن كاهش صيد عنوان كرد. به 
گزارش ايرنا، وي درباره تاثير تكثير مصنوعي و رهاسازي ماهيان 
توسط شيلات گفت: گرچه سالانه 150 ميليون بچه ماهي توسط 
 شيلات گيلان رهاسازي مي شود اما 8 درصد به سفره صيادان باز

مي گردد. 

احياي رودخانه ها و حفظ زنجيره غذايي ماهيان
به گفته رمضاني، بخشي از بچه ماهيان رهاسازي شده در فرايند 
تكثير و تبديل به لارو، شماري زمان رهاسازي، تعدادي هنگام 
ورود به رودخانه ها و بخشــي هنگام توفاني شدن در دريا تلف 
مي شــوند. مديرعامل اتحاديه تعاوني هاي صيادي گيلان چاره 
كار را در مديريت و احياي رودخانه هــا و حفظ زنجيره غذايي 

ماهيان عنوان كرد. اميد مــي رود با مديريت منابع آبي، دريايي 
پاك و آبزياني سالم داشته باشيم تا دستان پينه بسته صيادان 

از صيد خالي نماند. 

  جمعيت ماهيان خاوياري خزر به سطح بحراني رسيد
تحقيقات اخير نشــان مي دهد كه حجم ماهيــان خاوياري 
درياي خزر به شدت كاهش يافته و به مرز بحراني رسيده است. 
الهام علي اكبر اوُا، رئيس موسســه جانورشناسي دانشگاه ملي 
آذربايجان با بيان اين مطلب درباره دليل كاهش حجم ماهيان 
خاويــاري درياي خزر گفــت: دليل اصلــي، ماهيگيري هاي 
غيرقانوني در سطح گســترده در رودخانه هاي منتهي به اين 

دريا و خود درياست. 

وي همچنين افزود: مطالعات علمي زلزله شناسي در بستر اين 
دريا ،حيات ماهيان خزر به ويژه ماهيان خاوياري اســتراگون 
را به شدت تهديد مي كند.  اين محقق، خالي كردن آب توازن 
كشتي هاي ورودي به اين دريا از درياي سياه را عامل ديگري 
براي كاهــش جمعيت ماهيان خاوياري عنــوان كرد و گفت: 
با خالي كردن آب توازن كشــتي ها، نوعــي حيوان معروف به 
شانه دار در اين دريا رشد كرده اســت كه به ماهيان خاوياري 
حمله مي كند.  همچنين شانه دار، انفيتوپلانكتون هاي درياي 
خزر كه غذاي اين ماهيان هستند را استفاده مي كند و از اين 
منظر هم حيــات ماهيان خاوياري را به خطــر مي اندازد. وي 
افزود: جمعيت شانه داران به شــدت در حال گسترش است و 

روزبه روز بر ماهيان خاوياري درياي خزر فشار مي آورند. 

چله خشكي، ماهي گيران را زمين گير كرد

صيادان گيلاني چشم انتظار ماهي ها



7

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1402روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2924 شنبه 11 آذر ماه

اصناف

اتحاديه صنف خواربار فروشان تهران 
از سال 1331 فعاليت رسمي خود را 
آغاز كرده اســت و هم اكنون داراي 6 
هزار عضو با پروانه كسب معتبر است. 

اين صنف يكي از اتحاديه هاي بزرگ 
در راستاي ارائه خدمات در رابطه با مواد غذايي است و به عنوان 
آخرين حلقه زنجيره توزيع مســتقيما با مصرف كنندگان در 

ارتباط است. 
رئيس اتحاديه خواربار فروشان در رابطه با اين صنف و وضعيت 
بازار در گفت وگو با »كسب وكار« مي گويد: بزرگ ترين مشكلي 
كه ما در اين صنف با آن روبه رو هستيم در رابطه با مسائل امور 
مالياتي اســت. حوزه هاي مالياتي و مميزان محترم مالياتي با 
توجه به كار طاقت فرسا و سود تعيين شــده و مشخص براي 
واحدهاي صنفي نســبت به افزايش پايه ها و ضرايب مالياتي 
بدون هماهنگي با مجامع و كارشناسان اصناف اقدام كرده اند 
كه اين امر موجب دلسردي در انجام امور و عدم توانايي پرداخت 

در رابطه با ماليات شده است. 
صفر فرهمندجم افزود: افزايش سنگين بهاي برق به ويژه در 

ايام تابستان هزينه زيادي را روي دوش اعضا وارد مي كند. 
وي در ادامه به ديگر مشكلات اين اتحاديه اشاره كرد و اظهار 
داشــت: با توجه به اينكه واحدهاي صنفي اين اتحاديه داراي 
پروانه كسب معتبر هســتند و خود را ملزم به رعايت قوانين 
تعيين شده درباره حقوق مصرف كننده مي دانند لذا سازمان 
تعزيرات حكومتي بدون هماهنگي بــا اتحاديه هاي صنفي و 
شناخت كافي در رابطه با نحوه توزيع و فروش اجناس نسبت 
به جريمه اين واحدها اقدام مي كنند كه اعضای صنف در اين 
رابطه نيز شــكاياتي ارائه كرده اند؛ لازم به ذكر است كه اكثر 
تخلفات صورت گرفته در اين موارد به واحدهاي صنفي بدون 

پروانه كسب است. 
صفر فرهمندجم همچنيــن گفت: يكي ديگر از مشــكلات 
اين صنف كــه هم اكنون به طــور جدي اعضــاي اين صنف 
را در رابطــه با خريد و فــروش اجناس دچار مشــكل كرده 
اســت، وجــود فروشــگاه هاي بــزرگ و زنجيــره اي مانند 
 seven ،هايپراســتار، خانه و كاشــانه، افق، كورش، جامبو
و يــاران دريان اســت و بــا توجه بــه اينكه تشــكيل اين 
فروشــگاه هاي بزرگ كه از طريق گروه هاي خاصي كه داراي 
منابع مالي و پشــتيباني كلان هســتند، صــورت مي گيرد 

اين موضوع باعث مي شــود تهيه اجنــاس در مقياس و تيراژ 
 بالا و ارائه آن بــه مصرف كنندگان با كمترين ســود صورت

 گيرد. 
اين موارد ســبب كاهش فروش واحدهاي صنفي و درنتيجه 
آن، كاهش درآمد منطقي و قانوني اعضای تحت پوشش شده 
اســت. همچنين اطمينان مردم از اعضا مورد ســوال و بحث 
قرار مي گيرد و اعضاي صنف نيز مبادرت به تعطيلي يا فروش 

واحدهاي صنفي يا تغيير شغل مي كنند. 
رئيس اتحاديه خواربار فروشــان تصريح كرد: ســود حاصل 
ميانگين از فروش اجناس 10 تا 12 درصد است. اين در حالي 
است كه به محض بازگشايي روزانه مغازه توسط كسبه، 5 درصد 
هزينه شــامل هزينه هاي آب و برق و تلفن و عوارض بر دوش 

مغازه داران است. 
فرهمندجم ادامه داد: وضعيت حال حاضر بازار تعريف چنداني 
ندارد و بازار در حال ركود اســت. عرضه بيشتر از تقاضاست و 
شــركت هاي پخش و واحدهاي توليدي اجناس زيادي دارند 
كه در اين حالت ركود مجبور به دريافت چك در ازای فروش 
اجناس بوده يا اجناس خود را به صورت اشانتيون ارائه كنند.  
در حال حاضر نه تنها در بازار خواربار افزايش قيمت نداشته ايم 

بلكه در بعضي موارد قيمت اجناس پايين هم آمده است. 

اهميت حضور در نمايشگاه هاي داخلي و بين المللي
صفر فرهمندجــم همچنيــن دربــاره اهميت حضــور در 
نمايشــگاه هاي بين المللي و داخلي اظهار داشــت: برگزاري 
نمايشگاه ها حسن و مزاياي بسيار خوبي براي دست اندركاران 

صنعت غذايي تمامي استان ها و كشور دارد. 
يكي از اين مزايا، آشــنايي و تبادل تجربيات خواربارفروشان 
و صاحبان صنف با يكديگــر در مدت زمان كوتــاه و مكاني 
مشخص است. از طرفي نمايشگاه ها مي توانند فرصت مناسبي 
براي معرفي جديدترين محصولات غذايي در طول ســال نيز 
باشند. اما مزيت ديگر برپايي نمايشگاه را مي توان ايجاد فرصت 
مناسب براي برقراري ارتباط با شــركت هاي معتبر داخلي و 

خارجي دانست كه از اهميت بالايي برخوردار است. 
برپايي نمايشــگاه همچنين مي تواند به موضوع ارائه آخرين 
دســتاوردهاي فني شــركت هاي داخلــي و خارجي كمك 
قابل توجهي كند. دراختيارگذاردن فرصت ها، اتحاد، قراردادها 
و پيشرفت و توسعه فعاليت هاي اقتصادي شركت كنندگان از 

ديگر مزاياي نمايشگاه هاست. تجربه اي كه خود ما از حضور در 
يكي از نمايشگاه هاي بين المللي كسب كرديم، تعيين قيمت 
توليد حبوبات بود.  در نمايشــگاه، شركت كنندگان همچنين 
مي توانند نمايندگان فعــال براي خود پيــدا كنند، نيازهاي 

مشــتريان را شناســايي و تامين كنند و از تبليغات گسترده 
جهت كســب اعتبار و معرفي بهتر شــركت و محصولاتشان 
بهره ببرند. نمايشــگاه هايي كه در ايران برگزار مي شــود، در 
سطح بين المللي است. افزايش درآمد صنايع كشورها همراه با 

درآمد ملي آنها، افزايش قدرت خريد را سبب مي شود كه اين 
امر خود، تغيير ميزان توليد را به دنبال دارد. نمايشــگاه هايي 
 كه در كشــور مــا برگــزار مي شــود از ســطوح بين المللي 

برخوردار است. 

 رئيس  اتحاديه خواربار فروشان در گفت وگو با »كسب وكار« اظهار داشت 

رقابت سرسخت فروشگاه هاي زنجيره اي با  اصناف 

رئيــس اتحاديه نان ســنگك تهران 
نســبت به گزارش هاي منتشر شده 
دربــاره تخلــف در پخــت و قيمت 
نــان واكنش نشــان داد. بر اســاس 
گزارش هاي منتشر شده در روزهاي 
اخير برخي نانوايان اقدام به تبادل آرد دولتي با يكديگر كرده و 
نان به اصطلاح »شبه دولتي« پخت مي كنند ولي با قيمت آزاد 
به دست مردم مي رسانند. از سوي ديگر نانوايي هاي دولتي هم 
هستند كه بخشــي از آرد خود را به پخت كيك و كلوچه هاي 
محلي اختصاص داده اند تا شــايد بتوانند از اين راه، بخشي از 
هزينه هاي خود را جبران كنند، در حالي كــه دود اين رفتار 
به چشــم مصرف كننده مي رود و به نظر مي رســد كه دولت 
بايد نظارت خود را در اين رابطه بيشتر كند، چراكه آنگونه كه 
مســئولان مي گويند، يك واحد پخت نان سنتي، اجازه پخت 

كيك و كلوچه را ندارد. 
در همين رابطه محمدرضا نظرپور، رئيس اتحاديه نان سنگك 
تهران در گفت وگو با »كسب وكار« مي گويد: تبادل آرد دولتي 
در بين نانوايان تخلف محض بوده و طبق قانون با متخلفان در 

اين صنف برخورد خواهد شد. 
وي اضافــه مي كند: تمــام نانوايي ها ملزم بــه رعايت حقوق 
مصرف كنندگان هستند و بايد نرخ مصوب اتحاديه را در فروش 
نان رعايت كنند. اينكه نانوايان بخواهند آرد دولتي را به يكديگر 
بفروشند و قيمت نان را براي مشتريان به صورت آزاد حساب 

كنند، كاملا خلاف قانون است. 
نظرپور در ادامه گفت: آن دسته از نانوايي ها هم كه به صورت 
خصوصي اقــدام به پخت نــان مي كنند هم ملــزم به رعايت 
نرخ هاي مصوب هســتند و در صورت درخواســت مشتري و 
ســفارش نان به صورت ويژه مجاز به انجام اين كار و دريافت 

هزينه اضافي هستند. 
رئيس اتحاديه نان ســنگك تهران همچنين درباره تخلف در 
پخت كيــك و كلوچه از آرد دولتي اظهار داشــت: اين تخلف 
بسيار سنگين تر بوده و بازرسان اتحاديه در صورت مشاهده و 
گزارش هاي رسيده اقدام به پلمب نانوايي مورد نظر مي كنند. 

محمدرضا نظرپور بيان كرد: همشــهريان در صورت مشاهده 
اينگونه تخلفات آدرس يا شماره جواز واحد صنفي را به اتحاديه 

اعلام كنند تا با آن برخورد شود. 
بر اساس گزارش »كسب وكار« چندي پيش دولت اعلام كرده 
بود كه با اجراي فاز جديد قانون هدفمندي يارانه گندم، آرد و 
نان براي افزايش رقابت و بالا بردن كيفيت نان، آن دســته از 
نانوايي هايي كه متقاضي تامين آرد به صورت آزاد هســتند و 
از دولت، آرد دولتي نمي خواهند، مي توانند از كارخانجاتي كه 
خود مدنظر دارند، آرد را تهيه كرده و نان توليدي از آن آرد را نيز 

به قيمت آزاد بفروشند. 
در اين ميان، البته مقامات دولتي عنوان مي كنند كه تنها 30 
درصد از نانوايي هاي هر شــهر، پخت آزاد دارند و آرد آزاد هم 
دريافت مي كنند، اما مابقي آرد يارانــه اي دريافت كرده و نان 
يارانه اي يا دولتي هم با نرخ مصوب، تحويل مردم مي دهند، اين 

در حالي است كه اگرچه دولت اعلام كرده بود كه نانوايي هاي 
آزادپز حتما به نحوي مشخص خواهند شد كه مردم بدانند اين 
نانوايي ها، نان آزادپز توليد مي كنند، اما در اين ميان، هستند 
نانوايي هايي هم كه در واقع، آزادپز نيســتند و آرد را يارانه اي 
دريافت مي كنند، اما در اين ميان نان را به نرخ مصوب به دست 

مردم نمي دهند. 
خبرگزاري مهر نيز روز گذشته در گزارشي از تبادل آرد يارانه اي 

ميان برخي نانوايان دولتي و غيردولتي خبر داد. 
بر اســاس اين گزارش، برخي نانوايي هاي به اصطلاح دولتي، 
بخشي از سهميه آرد خود را تحويل نانوايي هاي آزادپز مي دهند 
تا آنها با اختلاط آردشان با آرد مرغوب و به اصطلاح با نرخ آزاد، 
نان پخته و دســت مردم دهند، اما نه ناني با نرخ نيمه دولتي، 

بلكه با نرخ آزاد كه برخي فعالان بازار از آن به نان شــبه دولتي 
تعبير مي كنند؛ ناني كه تنها بخشي از آردش دولتي است، اما 

قيمتش آزاد است. 
بر اســاس اين گزارش، ايــن تخلف برخي نانوايــان در حالي 
صورت مي گيرد كه به نظر مي رســد نظارت هــاي دقيقي بر 
نانوايي ها نيست و مسئولان سازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليدكنندگان هم كه بايد در اين نوع موارد، در صحنه بوده و 
تخلفات را شناسايي كنند، چندان عكس العملي به اين ماجراها 
از خود نشــان نمي دهند، بنابراين اين مردم هستند كه نان را 
كه قوت غالب اكثرشان هم هست، با قيمتي ناعادلانه دريافت 

مي كنند. 
البته پخت نان بــه صورت آزادپــز و غيردولتي، بيشــتر در 

نانوايي هاي شمال شــهر تهران صورت مي گيرد كه تصور مي 
شود مردم اين منطقه، چندان واكنشــي به تغييرات قيمتي 
احساس نمي كنند و از اوضاع مالي مناسبي برخوردار هستند 
كه افزايش 500 تا 1500 توماني نان، ممكن اســت براي آنها 
چندان قابل توجه نباشــد اما در همين مناطــق، افرادي هم 
هســتند كه خدمات رســان به اين مردم اند يا سر پروژه هاي 
ســاختماني اين مناطق، كار مي كنند، اما آنها هم مجبورند به 

خاطر همين تخلفات، نان را گران تر بخرند. 
در اين ميان، البته نانوايان حاضر نيســتند به صورت شــفاف 
درباره تبادل آرد ميان نانوايان دولتي و آزادپز حرف بزنند، اما 
آنگونه كه لابه لاي حرف هايشان مي گويند، تامين آرد دولتي از 
نانوايي هايي كه سهميه دريافت مي كنند، چندان كار مشكلي 

نيست و يك نانوايي آزادپز به راحتي مي تواند با پرداخت اندكي 
پول به نانواياني كه آرد يارانه اي دريافت مي كنند، بخشي از آرد 
آنها را صاحب شــود. اما اين تبادل آرد، به اصطلاح به صورت 

زيرميزي صورت مي گيرد و شايد مشهود نباشد. 
در عين حال، نانوايي هايي هم هستند كه در كنار دريافت آرد 
يارانه اي، نان را به قيمت آزاد به دست مردم مي دهند و مردم 
هم كه به طور مشخص، شــاخصه هاي يك نانوايي آزادپز را به 
لحاظ پخت نان، آرد استفاده شده يا كيفيت به خوبي نمي دانند، 
به هر قيمتي كه نانوايان عنوان مي كنند، گردن مي نهند و نان 
را خريداري مي كنند. بنابراين به نظر مي رسد كه بايد نظارت 
بيشــتري روي نانوايي ها صورت گيرد؛ اگرچه نمي توان اين 

موضوع را به همه آنها تعميم داد. 

 رئيس اتحاديه نان سنگك تهران:

 با متخلفان در فروش نان برخورد مي کنيم
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

صرفه جويی در مخارج خانه
اينقدر هزينه های زندگی زياد شــده و هر روز شک جديدی به بازار اقلام 
مصرفی مردم وارد می شود كه بايد از كوچترين گزينه ها به عنوان يک راه 
صرفه جويی در هزينه ها اســتفاده كرد. محيط خانواده يک مكان مستعد 
برای صرفه جويی در هزينه ها است و نقش خانم ها صدالبته بسيار پررنگ 
اســت. يكی از راه هايی كه می توان به اقتصاد خانواده كمک كرد، درست 
مصرف كردن مواد موجود در منزل است؛ در اين باره ما به شما راهكارهايی 

پيشنهاد می كنيم: 
 خانم های خانه دار به جای اينكه خيار شور را با قيمت بالا از مغازه بالايی 
خريداری كنند، مي توانند به راحتی در منزل آن را تهيه كنند. پشتی های 
قديمی كه معمولا يادگار جهيزيه خانم ها هســتند، ممكن اســت بعد از 
چندين سال رنگ و رو رفته و كهنه شوند. آنها را دور نيندازيد، بلكه قسمت 
رويي آنها را جدا كنيد و از آن به عنوان پادري در منزل استفاده كنيد. شما 
مي توانيد به راحتي شكل هاي متنوعي نيز به پادري خود بدهيد. هميشه 
پيش مي آيد كه ظرف ترشي خالي مي شود، ولي هميشه مقدار قابل توجهي 
سركه در ظرف باقي مي ماند؛ براي اينكه در مخارج خود صرفه جويي كرده 

باشيد، با استفاده از سركه باقي مانده دوباره ترشي درست كنيد.

راهكارهاي مديريتي براي بهبود كيفيت كار
يكي از راهكارهاي مهم براي كيفي سازي كار در شركت ها و سازمان ها اين است 
كه به جاي آنكه سعي كنند به كاركنان خود انگيزه دهند، از بي انگيزه شدن آنها 
جلوگيري كنند. تعداد زيادي از پرسنل وقتي يک كار جديد را آغاز مي كنند، 
بسيار شيفته و علاقه مند هســتند. طبق تحقيقات در ۸۵ درصد شركت ها و 
سازمان ها، انگيزه پرسنل در 6 ماهه اول به سرعت كاهش مي يابد و در سال هاي 
بعد نيز روحيه آنها بدتر خواهد شد. اين مشكل به اصول و مباني مديريت مربوط 
مي شود. يعني هم به سياست هايي كه شركت ها و سازمان ها در مديريت كردن 
نيروهايشان به كار مي گيرند و هم به روابطي كه مديران به صورت فردي به وسيله 
گزارش هاي مستقيم خود برقرار مي كنند، ارتباط دارد. تحقيقات نشان مي دهد 
كه چگونه رفتار و عملكــرد مديران، بي انگيزگي پرســنل را افزايش مي دهد. 
 همچنين نشان خواهد داد كه مديران براي تغيير اين وضع چه كاري مي توانند 
انجام دهند.   براي آنكه علاقه و شيفتگي را كه كاركنان در ابتداي شروع كار خود 
دارند حفظ كنيم، مدير بايد 3 هدفي را كه عده زيادي از كاركنان در كار خود در 

پي آن هستند، بفهمد و سپس آنها را برآورده كند. اين اهداف عبارتند: 
برابري: در مسائلي مثل دستمزد، مزايا و امنيت شغلي با پرسنل به طور عادلانه 

و برابر رفتار شود. 
موفقيت: احساس افتخار كردن از شغل و كارفرما.

همراهي و رفاقت: داشتن روابط خوب و پربار با همكاران.

آنهايی موفقند كه بتوانند درآغاز  كار خلق كنند
تعداد زيادی از شركت ها و توليد كنندگان در زمان آغاز فعاليت با يک چشم انداز 
و آينده ای روشــن آغاز به فعاليت می كنند و عمدتا با يک فكر نو و يک ايده 
خلاقانه در محصول، فرايند و يا فروش وارد بازار رقابت می شوند و تعدادی به 
علت خلاقيت فوق العاده اوليه در يک مدت زمان كوتاهی به موفقيت های بزرگ 
دست می يابند اما پس از مدتی توسط يک رقيب جديد و يا به دلايل متعدد 

ديگر كم رنگ تر می شوند و در بازار رقابت جايگاه خود را از دست می دهند.
نكته قابل توجه در عدم موفقيت اكثر بنگاه های اقتصادی، ناتوانی های مالی 
در حل مسائل جاری و يا دســت نيافتن به اهداف از پيش تعيين شده براي 
سودآوری مورد نظر است.در علم مديريت يكی از خطاهای بنيادين هنگام 
قضاوت، خطای اســنادی و يا خطای خودخدمتی است كه مديران بيشتر 
بنگاه های اقتصادی كه با عدم موفقيت مواجه می شوند، به اين نوع خطای رايج 
پناه می برند و عوامل خارجی را عامل شكست خود دانسته و تاثيرات عوامل 
داخلی را كم رنگ می دانند. البته اين نكتــه كه عوامل خارجی در توفيق و يا 
عدم توفيق بنگاه های اقتصادی دارای نقش موثری هستند، قابل انكار نيست 
اما بی شک نقش اساسی در موفقيت سازمانی را عوامل داخل سازمانی بازی 
می كنند.سوالی كه مطرح می شود اين است كه در اين محيط پويا كه هر روز با 
تغييرات عمده ای روبه رو است، چگونه می توان ايستادگی كرد و عوامل داخلی 

را متناسب با آن مديريت كرد.
بهترين جواب به اين سوال را جک ولش ،موفق ترين مدير عامل شركت جنرال 
الكتريک مطرح می كند: »در محيط های پويا، وقتی نرخ تغييرات برون سازمانی 

از نرخ تغييرات درون سازمانی فراتر می رود، مرگ سازمان نزديک می شود.«
آری بايد ســرعت تغييرات و شناســايی آينده و برنامه ريزی برای آن را در 
برنامه های استراتژيک كوتاه مدت بررســی كرد و با يافتن راهكار برای حل 

بحران های پيش رو و يا تبديل آنها به فرصت انديشه كرد.
راهكار حل اين مساله بی شــک در نوآوری و خلاقيت سازمانی نهفته است. 
البته نه نوآوری در محصول، فرايند و فروش بلكه نوآوری دراستراتژی و تفكر 

سازمانی. 
منظور از استراتژی نوآورانه اســتراتژی كسب و كار، يک بنگاه با هدف ايجاد 

ارزش جديد برای مشتری و بنگاه است. 
با اين استراتژی، بنگاه اقتصادی با تغييرات پديد آمده در بازار هماهنگ می شود 
و آنها را به عنوان فرصت های بالقوه كسب و كار می بيند و با تحليل آينده بستر 

مناسبی برای استفاده بهينه از اين فرصت ها را مهيا می كند.
امروزه همان گونه كه ما با بنگاه ها كار كرده ايم، می بينيم كه تمركز نوآوری 
تنها بر محصولات قرار داده می شود و بيشتر درخواست های نوآورانه به بهبود 

محصولات در حال توليد و يا خلق يک محصول جديد ختم می شود.
اين در حالی است كه به گفته پيتر دراكر »نوآورترين محصول در بازار ممكن 
است قادر نباشد تا در مقابل محصول با نوآوری كمتری رقابت كند كه الگوی 

كسب و كار برتر و منحصر به فردی دارد«
در نتيجه، نوآوری استراتژی فرايند به كارگيری انديشه خلاقانه نه فقط برای 

محصولات و اختراعات بلكه برای كل الگوی كسب و كار شركت است.

پيشنهاد

پيشرفت

خلاقيت

چيزی باشيد که هستيد
داشتن يک تجارت كوچک برای بسياری از افراد يک روياست و ترس از ناموفق بودن در اين زمينه اغلب افراد را از تحقق بخشيدن 
به آن باز می دارد. ندانستن نحوه جذب مشتری، ناتوانی در ساخت وب سايت يا تعامل در دنيای تجارت، مشتاق ترين های دنيای 

تجارت را نيز كمی مردد می كند. در زير ۷ پيشنهاد برای داشتن يک تجارت موفق آمده است.

  تجارتی را که با آن آشنایی دارید، به راه بيندازید
 در ابتدا با عرضه يک محصول تجاری كوچک يا ايده ای كه كمی با آن آشنايی داريد، شروع كنيد. مثلا اگر عكاس هستيد، می توانيد 
يک آتليه عكاسی داير كنيد يا خدمات عكاسی ارائه دهيد. توجه داشته باشيد كه اگر در مورد محصول يا خدمتی كه ارائه می دهيد، 
آگاهی داشته باشيد، پيشرفت بهتری در آن خواهيد داشت. می توانيد اين علاقه خود را با ديگران در اينترنت به اشتراک بگذاريد و 

از آنها راهكارهای پيشرفت را ياد بگيريد يا حتی همين افراد می توانند در آينده مشتريان احتمالی شما شوند. 

   از کم شروع کنيد
 يكی از اشتباهاتی كه بيشتر افراد دارند، اين است كه فكر می كنند بايد در ابتدا همه چيز داشته باشند. بهتر است اول با ساخت 
وب سايت و بازاريابی آنلاين شروع كنيد تا با نحوه جذب مشتری آگاه شويد. زمانی كه در اين كار موفق شديد و توانستيد مشتری 

جذب كنيد و از اين راه درآمد كسب كنيد، می توانيد خود را وقف اين كار كنيد و به طور جدی آن را دنبال كنيد.

  باید خودتان را خوب شناخته باشيد
قبل از راه اندازی يک تجارت سعی كنيد نوع شخصيت خود را بشناسيد. آيا درون گرا هستيد و نمی توانيد با غريبه ها به 
خوبی ارتباط برقرار كنيد و يا مشتريان را به سمت خود بكشانيد؟ اگر اين گونه باشيد، مطمئن باشيد كه تجارت موفقی 
نخواهيد داشت. در اين مورد بهتر است يک وب سايت بسازيد و سعی كنيد به طور غير حضوری يعنی از طريق ايميل، 
چت كردن آنلاين يا از طريق تلفن با افراد ارتباط برقرار كنيد؛ اما اگر شخصيت برون گرا داريد و از برقراری ارتباط با افراد 

لذت می بريد، بهتر است خود را فقط محدود به داشتن سايت و ارتباط غيرحضوری نكنيد.

  به حراجی ها توجه کنيد
 حراجی ها يک تجارت يا وب سايت تجاری را سرپا نگه می دارند. به چيزهايی كه مردم می خواهند و قيمتی 

كه از نظر آنها مناسب است، توجه كنيد. بدين ترتيب آنها هميشه تجارت شما را پشتيبانی خواهند 
كرد و موفقيت تجارتتان را تضمين می كنند. به هر نوعی برای حفظ مشتريان فعلی خود و كسب 
مشتريان جديد تلاش كنيد. در دنيای اينترنت اگر يک نفر از شما ناراضی باشد و آن را با ديگران در 
ميان بگذارد، شما ده مشتری احتمالی خود را از دست خواهيد داد. به دنبال راه های ارائه خدمات 

فوق العاده بگرديد و برای مشتريان هميشگی خدمات ويژه ارائه دهيد. اگر آنها از شما راضی باشند، همه 
جا در موردتان صحبت خواهند كرد.

 
دنبال یک بازار تثبيت شده بگردید

شايد شما در زمينه عكاسی زير آب جزو برترين ها باشيد، اما اگر افراد درباره اين رشته آگاهی 
نداشته باشند، تلاش های شما در آن حوزه درآمد چندانی برايتان نخواهد داشت. بسياری 
اوقات صاحبان تجارت های كوچک سعی می كنند بازارهای خود را در بهترين جا راه 

بيندازند، اما ممكن است در آنجا مشتريان زيادی كه توان پرداخت قيمت های بالا را 

داشته باشند، وجود نداشته باشند. اگر اول به يک بازار تثبيت شده مثل عكاسی فكر كنيد و بعد به دنبال گرفتن تخصص مثلا در 
عكاسی زيرآب باشيد، موفق تر خواهيد بود.

 
  برای خود هدف و طرحی در نظر داشته باشيد

همه می دانيم كه هر تجارتی نياز به يک طرح دارد، اما داشتن طرح های احتياطی در اين زمينه نقش بسيار مهمی دارند، هيچ 
وقت از شكست نااميد نشويد؛ زيرا بسياری از صاحبان تجارت موفق امروزی از شكست های خود درس گرفته اند و سعی كرده اند 

طرح های جديد ديگری را برای رسيدن به موفقيت دنبال كنند.

  کاری کنيد که یافتن شما برای افراد آسان باشد
 برای خريد محصولات يا خدمات شما افراد بايد بتوانند شما را پيدا كنند. اين روزها چه تجارت آنلاين داشته باشيد، چه تجارت 
غير آنلاين، بايد حداقل يک وب سايت در اينترنت داشته باشيد و با افراد در شبكه هاي اجتماعی مانند فيس بوک از طريق ساخت 
صفحه هواداران، در ارتباط باشيد. در غير اين صورت خيلی از مشتريان بالقوه خود را از دست خواهيد داد. اگر می خواهيد مشتريان 
را به مكان فيزيكی يعنی مغازه خود بكشانيد، حتما سعی كنيد در فهرست Google Places قرار بگيريد. ليست سايت های 

محلی مانند Yelp را چک كنيد تا مطمئن شويد كه اطلاعات شما صحيح وارد شده اند و لينكی 
هم به سايت شما داده شده است. اگر تجارت آنلاين داريد، مطمئن شويد كه در دايركتوری ها 
و سايت های آگهی نام سايت شما نيز وجود دارد. بهينه سازی سايت را فراموش نكنيد و سعی 

كنيد با سايت های مشابه تبادل لينكی برقرار كنيد.

7 نکته باریک تر از مو برای یک تجارت موفق

»آف« های خواستنی
حراج

هنر و علم ايجاد كسب  و كار نوپا در تحولات اقتصادی
در آينده، به دهه اخير نگاه می كنيم و از آن به عنوان دوران آغاز تحول اقتصادی و 
يک پديده خاص جهانی ياد خواهيم كرد. دقيقا همان گونه كه به انقلاب علمی در 
قرن شانزدهم و انقلاب صنعتی در سده هجدهم نگاه می كنيم. ما در حال حاضر 
در ابتدای انقلاب كارآفرينی هســتيم كه كيفيت زندگی را برای تمام ساكنان 

زمين تغيير خواهد داد. 

موانع کارآفرینی  
در 40 سال گذشته، با فرا رســيدن موج های جديد فناوری، استارت آپ ها به 
نوآوری های خود ادامه داده اند؛ اما ميزان اين نوآوری ها با موانعی محدود شده بود 
كه اكنون در آغاز راه درک آنها هستيم. در سال های نه چندان دور استارت آپ ها 

به عوامل زير محدود بوده اند:
1  چرخه های طولانی توسعه فناوری )زمانی كه طول می كشد ايده را به يک 

محصول تبديل كنند.(
2 هزينه های زياد رسيدن به اولين مشتری )هزينه های توليد محصول(

3 ساختار صنعت سرمايه گذاری روی كسب  و كار ها )تعداد محدود بنگاه های 
سرمايه گذاری و محدوديت آنها در مبالغ سرمايه گذاری(

4  دانش و تخصــص لازم در مورد نحوه راه اندازی كســب  و كارهــا ) كه در 
محدوده های جغرافيايی معينی مانند سيليكن ولی، بوستون و نيو يورک متمركز 

بودند.(
5  درصد شكست كسب  و كار های نوپا )ايجاد كسب و كارهای جديد از قوانين 
خاصی پيروی نمی كردند و بيشتر بر مبنای شانس راه اندازی و موفق می شدند.(

6 انطباق كند و آهسته شركت ها، سازمان های بزرگ و دولت ها با فناوری های 
نوين. خوشبختانه در طی سال های اخير تغييرات زيادی در اين موارد رخ داده 
است. نه تنها فرايند توليد سريع تر و هزينه های رسيدن به مشتری بسيار كاهش 
يافته، بلكه سازمان هايی علم شروع يک اســتارت آپ را بررسی كرده اند و آن را 
توســعه داده اند و اين دانش را در اختيار كارآفرينان گذاشته اند. به گونه ای كه 
بســياری از موانع و محدوديت های موجود برای ايجاد كسب  و كار و نوآوری به 

يک باره در حال برداشته شدن هستند.

فشرده شدن چرخه  ایجاد محصول
 در گذشته زمان لازم برای ايجاد اولين نسخه از محصول، ماه ها و يا سال ها به طول 
می انجاميد. محصولی كه كاملا منطبق بر حدس موسسان آن از نياز مشتريان  بود؛ 
يعنی تمام ويژگی های يک كالای موفق را در همان نسخه اوليه اجرا می كردند، 
كه زمان زيادی می برد؛ اما با گذشت زمان كسب  و كارها بعد از تحويل محصول 
به مشتری، متوجه می شدند كه مشتريان در واقع درصد بيشتری از ويژگی های 
محصولات را لازم نداشته اند و از آن استفاده نمی كنند. به عبارت ديگر موسسان 
كسب  و كار، فرضيات اشتباهی در مورد نياز های واقعی مشتريان داشتند و تلاش 
نسبتا زيادی برای ايجاد ويژگی هايی كه مورد اســتفاده قرار نمی گرفت، هدر 
می دادند. خوشبختانه امروزه، كســب و كارهای نوپا از روش های ديگری برای 
ساخت محصول استفاده می كنند؛ به  جای طراحی و ايجاد هر ويژگی  قابل تصور، 
سعی می كنند حداقل ويژگی های لازم را دركوتاه ترين زمان ممكن ايجاد كنند. 

راهنما راهکار

كارشناس تضمين كيفيت با ۵ سال سابقه؛ مهندس 
پليمر با ۷ سال ســابقه مرتبط؛ حسابدار با 2 سال 
ســابقه كار و... اگر آگهی های استخدام نشريات را 
ورق بزنيد، سطر دوم هر كدام از آنها جملاتی شبيه 

سطرهای ابتدايی اين نوشته است. 
سابقه كار برای كسانی كه در بازار كار می خواهند 
برای خود شغلی دست وپا كنند، از تخصص و مدرک 
هم مهم تر است. شركت ها و سازمان های مختلف 
ترجيح می دهند از بين متقاضيان كسانی را انتخاب 

كنند كه تجربه و سابقه كاری داشته باشند. 
اصول مديريتی هم حكم می كند كه وقتی كسی را 
می خواهيد استخدام كنيد، به سراغ كسانی برويد 
كه پيشــتر در آن حرفه كار كرده انــد و از زيروبم 

آن خبر دارند اما از خواســت و رويكرد مديران كه 
بگذريم، اين سوال برای متقاضيانی كه مشتاقانه در 
جست وجوی شغل هستند پيش می آيد كه آنها كه 
تازه از درس و مشق و دانشگاه فارغ شده اند و در پی 

كسب درآمد هستند، سابقه كار از كجا بياورند؟! 
دانشجويانی كه حالا تبديل به نيروی آماده ای برای 
ورود به بازار كار شده اند، با كابوسی مواجه می شوند 
به نام سابقه كار؛ سابقه ای كه هرچه تعداد سال های 
آن در آگهی های استخدام بيشتر باشد، برای آنها 
ورود به آن موقعيت شــغلی را ســخت تر می كند. 
اما برای اين مشــكل راه حل هايی هم وجود دارد. 
افرادی هم كه تخصص فنــی دارند بايد در ابتدای 
راه قيد درآمد را بزنند و دوره های كارآموزی را در 

شركت های معتبر بگذرانند تا علاوه بر اينكه توانايی 
خود را در يک محيط واقعی بســنجند، بتوانند در 
برابر آگهی های اســتخدام هــم حرف هايی برای 

گفتن داشته باشند. 
همكاری با استادان دانشگاهی هم در پروژه هايی 
كه معمولا سود مالی آن به جيب استاد می رود، راه 
خوبی برای تجربه اندوزی و دست وپا كردن سابقه 

كاری مرتبط با مدرک دانشگاهی است.
آدم های باهوشــی هم پيدا می شــوند كه ترجيح 
می دهند در شركت هايی كه متعلق به دوستان و يا 
آشنايان آن هاست مفت و مجانی وظايفی را برعهده 
بگيرند اما در پايان از آنها يک سابقه كاری بگيرند 
كه در آينده شغلی شان بسيار تاثيرگذار خواهد بود.

دغدغه سابقه کار مرتبط

صرفه جويی با نزديک شــدن به ايام عيد معنای عميقی پيدا می كند. 
اعضای خانواده در اين روزها خريدهای كلی به ويژه برای لباس  انجام 
می دهند اما هزينه های خريد لباس در اين روزها سرســام آور اســت. 
برای اينكه ته جيب تان چند تومانی هم كه شــده باقــی بماند، بهتر 
است كه فصل حراج را از دســت ندهيد. اغلب فروشگاه ها لباس هايی 
را كه از سال گذشــته در انبارهای خود دارند، يكی دو ماه مانده به عيد 
عرضه می كنند تا در روزهای پايانی ســال محصــولات جديد خود را 
در ويترين ها قرار دهند. به همين خاطر ايــن روزها بر در و ديوار همه 

فروشــگاه ها اعلان هاي چندين درصد تخفيف به چشم می خورد و به 
اصطلاح همه چيز آف خورده است. با سر زدن به پاساژها و فروشگاه های 
لباس به راحتی می توانيد لباس هايی با قيمت های مناسب خريداری 
كنيد تا مجبور نباشــيد در روزهای نزديک به عيد با چند برابر قيمت 
وســايل مورد نياز خود را بخريــد. انواع لباس های خانگــی و بيرونی 
از تخفيف هايی بيــن 10 تا ۵0 درصــد برخوردار هســتند و فرصت 
 مناسبی برای خانواده ها فراهم شده است تا از صرف هزينه های گزاف 

پرهيز كنند.


